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سـعیده آل ابراهیم | در ۲٫۵سال گذشته از دوره کاری 

شورای ششم شهر مشهد، حسن موحدیان در جایگاه 

ریاسـت شـورا برنامه ها، اهداف و اقدامات این دوره 

از شـورا را مدیریت کـرده اسـت. او که تجربه خدمت 

در نیروی انتظامی و حضور نُه ساله در سمت فرماندار 

مشـهد را دارد، فـراز و نشـیب مسـائل و امـور مربوط 

را با تکیه بر وحدت اعضای شـورا پیگیر بوده اسـت.

رئیس شـورای اسلامی شهر توسعه مترو، پروژه های 

زودبازده، شـیب خدمات و بودجه برای حاشیه شهر 

را ازجمله رویکردهایی می داند که شـورای ششم بر 

آن تمرکـز کـرده اسـت. در ادامـه عملکـرد ایـن دوره 

از شورای اسلامی شـهر را در گفت وگو با رئیس شورا 

مرور می کنیم.

در ابتدای گفت وگو به عنوان رئیس شـورا 
ارزیابـی خـود را از کارنامه شـورای ششـم 

بیـان کنید.
شـورای ششـم چنـد راهـبرد داشـته اسـت. یکـی 

از ایـن مسـائل خدمـات متـوازن در همه شـهر بوده 

اسـت کـه آن را با عنـوان پروژه هـای زودبـازده یـک 

و دو پیگیـری کردیم. برای اینکه کار را درسـت پیش 

ببریم، با مشارکت و پیشنهاد 

مـردم، شـورای اجتماعی 

محـلات، بسـیج محلات 

و... پروژه های زودبازده 

را اجرایی کردیم. مسئله 

دوم و یکی از راهبردهای 

اساسی ما کاهش ترافیک 

آلودگـی هـوا  و 

بـوده که ایـن شـورا آن را به جـد دنبـال کـرده اسـت.

۳ قطارشـهری  یـک خط فاز  ایـم که  تـلاش کرده 

را از پایانـه مسـافربری تا میـدان شـهدا به انجـام 

برسـانیم. سـاخت مـترو هزینه هـای بسـیاری دارد،

امـا بـرای اینکـه بتوانیـم حمل ونقـل را از اتوبـوس 

به مـترو منتقـل کنیـم، ناچاریم این هزینـه را متقبل 

شـویم. زیـرا مـترو یـک سـامانه حمل ونقـل انبوه بـر 

اسـت. بعضی معتقدنـد به جای یـک کیلومتر مترو،

چندیـن اتوبـوس تهیـه شـود. به نظـر من ایـن تفکر 

اشـتباه اسـت. مترو پیشرفت خوبی دارد و امیدوارم 

در نیمه اول امسـال این پروژه به بهره برداری برسد.

از اتفاقات بزرگ و مهمی بگویید که به دست 
شورای ششم رقم خورده است.

یکــی  از راهبردهــای ما ایــن بود که هرجا مســئله ای 

وجود دارد، آن را حل کنیم؛ مانند پادگان که همه مان 

بــرای حــل این مشــکل متفــق شــدیم. خوشــبختانه 

با همکاری شورای اسلامی شهر و حمایت شهرداری 

ــی  ــد؛ موضوع ــایی ش ــادگان بازگش ــن پ ــت، ای وق

که بیست ســال یــک مســئله شــهری بــود. یکــی 

از راهبردهای این شــورا مســئله محوری اســت .

در فضای بیرون از شـورای اسـلامی شـهر 
گفتـه می شـود که بیـن اعضا دودسـتگی 
و اختـلاف نظر وجود دارد. به عنوان رئیس 
شورا این موضوع را چگونه برطرف می کنید 

که به کارهای شـورا خللی وارد نشود؟
هنگام مشـورت اختلافاتی هـم به وجود می آید. اگر 

اختـلاف نظر نباشـد که جلسـه مشـورتی برگزار 

نمی شود. شورا تشـکیل می شود که اعضا 

تضارب افکار داشته باشند و دیدگاه های 

درنهایـت رأی  مختلـف بیـان شـود و 

یـن  . ا اکثریـت مـلاک عمـل باشـد

واقعیـت شوراسـت و هیچ وقـت نبایـد 

بترسـیم که در شورایی اختلاف وجود 

داشـته باشـد. زیـرا از اختـلاف اسـت 

که تصمیم درست تری به دست می آید.

به عنـوان رئیـس شـورا بایـد این هنر 

را داشته باشم که اجازه بدهم افکار 

و دیدگاه های متفاوت مطرح شـود 

و همه نیـز به دیدگاه هـای یکدیگر احـترام بگذاریم 

و در چارچـوب اصـول حرکـت کنیـم. گاهـی ممکن 

اسـت در پـروژه ای برخـی موافـق و بعضـی مخالـف 

باشـند و ایـن هیـچ ایرادی نـدارد. عـده ای هسـتند 

که دیدگاه هایشـان به هـم نزدیک تـر اسـت و گـروه 

دیگـری نیـز همین طـور. درسـت اسـت کـه دو گروه 

به وجـود می آیـد، امـا در راسـتای انسـجام شـورای 

اسـلامی شـهر هیـچ مشـکلی به وجـود نمـی آورد.

تعدادی هستیم که نظرهایمان به هم نزدیک است.

در جامعـه نیـز همین طـور اسـت. ایـن امـر موجـب 

تعـارض و کینـه نمی شـود و دو گـروه مقابل هـم قرار 

نمی گیرنـد، بلکـه در کنـار هم هسـتیم.

از حیاتـش  شـورای ششـم در مدتـی که 
گذشته اسـت، مدام هدف حملات برخی 
جریان هـای سیاسـی قـرار گرفتـه اسـت.
شما در بدنه شورا چقدر زیر این فشارهای 
سیاسـی بوده ایـد و آیـا ایـن فشـارها مانع 

کارهایتـان هـم شـده اسـت؟
از لحـاظ سیاسـی همه مـان از یـک طیـف هسـتیم.

شـورا وقتی تشـکیل می شـود، باید خودش تصمیم 

بگیـرد و اگـر بخواهـد فشـار بیرونـی را پاسـخ بدهد،

شـیرازه اش از هـم می پاشـد. بنابرایـن هـر تصمیـم 

را بایـد خودمـان بگیریـم. شـورا بایـد اسـتقلالش 

را حفـظ کنـد و در عین حـال نباید از مشـورت بیرون 

شورا نگران باشد. زیرا درنهایت شورا تصمیم گیرنده 

اسـت و بایـد پاسـخگو باشـد. ایـن موضـوع بـرای ما 

مانعـی ایجاد نکرده اسـت.

از قول هـا و وعده هایـی که به مـردم داده 
بودیـد، چقـدر محقـق شـده اسـت؟ برای 
مـدت باقی مانـده از عمـر شـورای ششـم 
چه قول هایی به مردم می دهید که به ثمر 

برسـد و جـزو کارنامـه ایـن شـورا بماند؟
چندیـن پـروژه عمرانـی داریـم که امسـال برایشـان 

اعتبار گذاشته ایم و  باید امسال همه مان به شهرداری 

کمـک کنیـم که ایـن پروژه ها ماننـد بوسـتان کرامت 

و بوستان های بانوان، بازپیرایی برخی بوستان ها و...

به نتیجه برسـد. زبـان ما با آقای شـهردار، زبان بودجه 

است. شـورا بودجه را مصوب می کند و شهرداری باید 

آن بودجه را در محلش به مصرف برسـاند.

تاکنـون چقـدر در مصوبـات و اقدامـات 
شـورا همسـو بوده ایـد؟

حـدود ۷۰ تا ۸۰ درصد همسـو بوده ایم، اما در برخی 

مواقع اختلاف سـلیقه هم وجود دارد.

اتفاقـات خواسـته و ناخواسـته ای در این 
دوره از شورای اسلامی شهر رخ داد. شورای 

ششـم چطور از این مسـائل عبور کرد.
هرکسـی می خواهـد ریاسـت کنـد، باید سـعه صدر 

داشـته باشـد. اصـل حاکـم بـر مشـارکت، حمایـت 

اسـت، اما این حمایت نباید با دسـتگاه های قضایی 

و نظارتی تقابلی ایجاد کند. اگر کار به تقابل کشیده 

شـود، خـلاف اسـت و بنـده بـه آن ورود نمی کنـم.

در برخـورد با یکدیگر باید احـترام و انصاف را رعایت 

کنیـم. بایـد سـعی کنـم مرتـب شایسـتگی داشـته 

باشـم. زیـرا اگـر افـراد کسـی را شایسـته نداننـد،

بـا او همـکاری نمی کنند. مسـئله بعـدی که از آفات 

مدیریتـی محسـوب می شـود، محبوبیـت اسـت.

مدیـری که به دنبـال محبوبیـت باشـد، همه چیـز 

را به هـم می ریـزد و قانـون را هـم زیـر پـا می گـذارد 

و وعده هـای غیرعملـی می دهـد.  صراحتـا بگویـم؛

من از آن دسـته آدم هایی هسـتم که هرجـا بروم قول 

نمی دهـم. در دوره فرمانداری نیـز همین طور بودم.

برخـی افراد قول هایی می دهنـد و عمل نمی کنند.

درنتیجه مردم این گونه قضاوت می کنند که مسئولان 

قول هایشـان را اجرایـی نمی کنند.

نمـره شـما به عنـوان سـکان دار شـورای 
ششـم به ایـن دوره از شـورا چنـد اسـت؟
نمره بالای پانزده می دهم. اعضای این شورا زحمت 

می کشـند، امـا حاشـیه هایی در بیرون شـورا ایجاد 

می شـود و ما را ناکارآمد جلوه می دهد. در این شـورا 

در عرض دو سال و هشت ماهی که از عمرش گذشته،

کارهـای زیادی انجـام دادیم و منابـع زیادی جذب 

کردیم. به طور نمونه ارزش افزوده ای که از اداره کل 

امور مالیاتـی گرفتیم، از ۴۰۰میلیون تومان به بیش 

از ۲هزارمیلیارد تومان رسـیده اسـت. این هـا نتیجه 

تلاش و پیگیری است.

رئیس شوراى اسلامى شهر مشهد از کارنامه شوراى ششم مى گوید

خدمات متوازن با مشارکت مردم

ببریم، با مشارکت و پیشنهاد 

مـردم، شـورای اجتماعی 

محـلات، بسـیج محلات 

و... پروژه های زودبازده 

را اجرایی کردیم. مسئله 

دوم و یکی از راهبردهای 

اساسی ما کاهش ترافیک 

آلودگـی هـوا  و 

در فضای بیرون از شـورای اسـلامی شـهر 
گفتـه می شـود که بیـن اعضا دودسـتگی 

و اختـلاف نظر وجود دارد
شورا این موضوع را چگونه برطرف می کنید 

که به کارهای شـورا خللی وارد نشود؟
هنگام مشـورت اختلافاتی هـم به وجود می آید

اختـلاف نظر نباشـد که جلسـه مشـورتی برگزار 

نمی شود. شورا تشـکیل می شود که اعضا 

تضارب افکار داشته باشند و دیدگاه های 

درنهایـت رأی  مختلـف بیـان شـود و 

اکثریـت مـلاک عمـل باشـد

واقعیـت شوراسـت و هیچ وقـت نبایـد 

بترسـیم که در شورایی اختلاف وجود 

داشـته باشـد

که تصمیم درست تری به دست می آید

به عنـوان رئیـس شـورا بایـد این هنر 

را داشته باشم که اجازه بدهم افکار 

و دیدگاه های متفاوت مطرح شـود 

نگاه آماری به تعداد طرح ها،
مصوبات و جلسات شورای 

ششم
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«شــورای ششــم شــهر مشــهد  علیرضــا ظهیــری|

با رویکــرد مشــورت در تصمیم گیــری و بــا نــگاه 

خدمــت به زائــران و مجــاوران بــارگاه رضــوی کارش 

را آغاز کــرد. شــاید در ســال اول دوره ششــم شــورای 

ــم، ــه کار شــورا ندهی ــی ب اســلامی شــهر نمــره خوب

امــا وضعیــت در ســال دوم بهــتر شــد و به جرئــت 

ــن دوره شــورا در ســال ســوم  ــم عملکــرد ای می گوی

ــه  ــان دوره کارنام ــه ای شــده اســت که در پای به گون

ــت.» ــم گذاش ــای خواهی ــود به ج ــی از خ قابل قبول

ایــن ســخنان را می تــوان چکیــده ای از گفت گــوی 

شــهرآرا با موســی الرضا حاجی بگلــو، ســخنگوی 

شــورای اسلامی شهر مشهد، دانســت که از عملکرد 

شــورای ششــم در بخش هــای مختلــف می گویــد.

در ادامــه مــشروح ایــن گفت وگــو از نظــر می گــذرد.

اتفاقات و اقداماتی که در ۲٫۵سال گذشته 
از شروع به کار دوره ششم شورای اسلامی 

شهر رخ داده چه موضوعاتی بوده است؟
در یــک برنامــه به مــن گفتــه شــد که نگاهــم بــه دوره 

چهــارم و پنجــم چگونــه اســت؟ بنــده گفتم کــه دوره 

چهــارم شــورای اســلامی شــهر مشــهد عملکــردی 

ــل  ــعه حمل ونق ــوزه توس ــژه در ح ــاختی به وی زیرس

عمومــی در شــهر داشــت و شــورای پنجــم از آن هــا 

رونمایــی کــرد و اقدامــات روبنایــی ماننــد ســاخت 

کوه پارک و کوهشــار را انجام داد، اما در دوره ششــم 

فعالیت هــا هــم روبنایی بوده اســت و هــم زیربنایی.

در ایــن دوره اقدامــات مهمــی در حــوزه حمل ونقــل 

عمومــی انجــام شــده و در کنــار آن نیــز فضاهایــی 

بــرای شــهروندان ایجاد شــده اســت.

نگاه دوره ششم شــورای اسلامی شهر مشهد،

نگاهــی متفــاوت با دیگردوره ها بوده اســت.

ــتیم. ــدی نداش ــگاه تک بع ــائل ن ــا به مس م

یــن شــورا مربــوط  ا نخســتین مصوبه 

به طرح های زودبازده بود. با اجرایی شدن 

ــرای  ــه، مــردم در تصمیــمات ب ــن مصوب ای

آفریــن شــدند. هایشــان نقش  محله 

خوشبختانه اکنون دو مرحله از طرح های 

زودبــازده اجرایــی شــده و اکنــون ســومین 

مرحلــه اش در حــال اجراســت.

تصمیماتــی که در ایــن دوره گرفتــه شــده، شــیب 

ــرده اســت. ــی را به مناطــق کم برخــوردار ب خدمت

ایــن شــیب خدمتــی نســبت به دوره هــای گذشــته 

درباره مناطق کم برخوردار بســیار زیاد بوده است؛

ــی  ــه ای نگاه ــداول بودج ــر به ج ــه اگ به طوری ک

بیندازیــم، متوجــه خواهیــم شــد که در حوزه هــای 

ــی، فرهنگــی و زیرســاختی توجــه  ــف عمران مختل

به مناطــق کم برخــوردار بســیار زیــاد بــوده اســت.

هدفــمان از ایــن اقــدام ایــن بــود که در پایــان دوره 

ششــم شــهر مشــهد منطقــه کم برخــوردار نداشــته 

باشــیم و تاکنــون با ایــن رویکــرد اقداماتمــان 

را پیــش برده ایــم.

حتــی برخی اقدامــات در این دوره مدیریت شــهری 

منوط به داخل شــهر نبود و ایــن اقدامات را به خارج 

ــز  ــهد نی ــراف مش ــتاهای اط ــم تا روس ــهر بردی از ش

برخــوردار شــوند. زیــرا اگــر به ایــن مناطــق امکانات 

اولیــه بدهیم، ســبب مهاجــرت معکوس هــم خواهد 

شــد. در این راســتا سرویس هــای حمل ونقلی برای 

ایــن مناطــق گذاشــتیم. در برخــی خطــوط مبالــغ 

ناچیــزی بــرای سرویس دهــی حمل ونقــل عمومــی 

در نظــر گرفتــه شــد و حتــی اقدامــی ماننــد تعریــض 

پــل دهــرود را هــم اجرایــی کردیم.

ن  گا زند ســا   تــی که لبا مطا   ز یکــی ا
و مصرف کننــدگان مســکن از شــورای 
اسلامی شــهر و مدیریت شــهری دارند،

تســهیل امــور و همچنیــن ارزان درآمدن 
ساخت وسازها با همراهی شهرداری است.

در این باره بفرمایید شورای اسلامی شهر 
چه سیاست گذاری هایی داشته است؟

یکـی از سیاسـت های دولـت تأمیـن مسـکن اسـت 

و ما نیـز در مشـهد الرضا(ع) برای تحقـق این موضوع 

در کنـار دولت هسـتیم. زیرا سیاسـت های مسـکن 

دولـت بـرای شـورای اسـلامی شـهر مشـهد هـم 

دارای اولویـت اسـت و در این راسـتا در اردیبهشـت 

امسـال سـاخت ۴هـزار واحـد مسـکونی در مشـهد  

آغازخواهد شـد.

البته سیاسـت های شـورای اسـلامی شـهر مشـهد 

و مدیریت شـهری در حـوزه مسـکن به ایـن موضـوع 

خلاصـه نشـده و باوجـود اینکـه متأسـفانه نـرخ تورم 

در کشـور رشد داشـته اسـت، در حوزه صدور پروانه،

پرداخت عوارض و بهای خدمات با جرئت می گوییم 

که بـا توجـه به ابـلاغ قانـون درآمدهـای پایـدار، مـا 

در این بخش متناسـب با رشـد تـورم اقـدام نکردیم.

در حوزه حمل ونقل نیز افزایش قیمت پس از دو سال 

با کمترین میزان اعمال شـده اسـت. زیـرا رویکرد ما 

رفاه برای مردم اسـت.

در کنار این موضوعات، در طول سـال مشوق هایی 

بـرای پروانه هـای سـاختمانی به صـورت تخفیـف 

در بودجـه و خـارج از بودجـه پیش بینـی می شـود 

تا شـهروندان از ایـن امتیازات بهره مند شـوند.

شورای ششم در مدت باقی مانده از عمرش 
در چه زمینه هایی باید اقدام کند و دراصطلاح 

کارهای برزمین مانده تان چیست؟
کارهایی که انجام نشــده، مربوط به پروژه های 

نیمه تمــام بــوده اســت. ایــن پروژه هــا در حــال 

انجــام اســت و ســعی می کنیــم چیــزی به نــام پــروژه 

ــر ایــن اســت  نیمه تمــام باقــی نمانــد. اعتقــاد مــا ب

که هــر پــروژه ای کلنگ زنــی می شــود، بایــد محقــق 

شــود. زیرا یکی از وظایف و رســالت های نمایندگان 

مــردم تحقــق وعده هایشــان اســت. در ایــن دوره 

شــاهد جابه جایی پادگان بودیم، امــا نگفتیم کاری 

فوق العــاده انجــام شــد. زیــرا وعــده گذشــتگان بــود 

و مــا آن را محقــق کردیــم.

یکی از موضوعاتی که شما مطرح کرده اید،
ارائه اختیارات کمیسیون ماده۵ به شهرداری 
اســت. در این زمینه اقدامی هــم کرده اید 

یا فقط شعار بوده است؟
طبیعتــا بــرای ایــن موضوعــات در ابتــدا شــعار داده 

ــعار  ــق آن ش ــرای تحق ــد ب ــس از آن بای ــود و پ می ش

اقــدام کــرد. شــعار کمیســیون ماده۵ کــه بنــده 

دادم و البتــه مطالبه بحــق مدیریت شــهری اســت،

ــس  ــوب و به مجل ــتان ها مص ــی اس ــورای عال در ش

شــورای اســلامی ارســال و اعلام وصول شــده است.

اکنــون ایــن موضــوع در کمیســیون عمــران مجلس 

اســت و نمایندگان اســتان و کشــور باید برای تحقق 

آن تــلاش کننــد. بی شــک درصورتی کــه ایــن اتفــاق 

بیفتد، بســیاری از مســائل و موضوعــات مردمی رفع 

و رجــوع خواهد شــد.

اجرایی شــدن قانــون درآمدهــای پایدار 
در شــهرها در این دوره مدیریت شــهری 
رقم خورد. شورای ششم شهر مشهد برای 
فراهم کردن زیرســاخت های ایــن قانون 

چه اقدامی کرده است؟
براســاس قانــون درآمدهــای پایــدار، شــهرداری ها 

بایــد درآمدهــای جدیــد داشــته باشــند و همــه 

درآمدهایشان را نباید به حوزه ساخت وساز معطوف 

کننــد، بلکــه بایــد به دنبــال درآمدهایــی باشــند 

که از آن هــا غافــل شــده اند. تحقق درآمــدی از محل 

گرفــتن حــق و حقوقــات شــهرداری از ســازمان های 

خدمت رســان یکی از این مسیرهاســت که می توان 

آن را محقــق کــرد.

تشریح سیاست گذارى هاى شوراى ششم از زبان سخنگوى شوراى اسلامى شهر مشهد

به مسائل نگاه چند بعدی داشتیم

مروری بر مصوبات مهم
 شورای اسلامی دوره ششم
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سال گذشته 
از شروع به کار دوره ششم شورای اسلامی 

شهر رخ داده چه موضوعاتی بوده است؟
در یــک برنامــه به مــن گفتــه شــد که نگاهــم بــه دوره 

چهــارم و پنجــم چگونــه اســت؟ بنــده گفتم کــه دوره 

چهــارم شــورای اســلامی شــهر مشــهد عملکــردی 

ــل  ــعه حمل ونق ــوزه توس ــژه در ح ــاختی به وی زیرس

عمومــی در شــهر داشــت و شــورای پنجــم از آن هــا 

رونمایــی کــرد و اقدامــات روبنایــی ماننــد ســاخت 

 اما در دوره ششــم 

فعالیت هــا هــم روبنایی بوده اســت و هــم زیربنایی.

در ایــن دوره اقدامــات مهمــی در حــوزه حمل ونقــل 

عمومــی انجــام شــده و در کنــار آن نیــز فضاهایــی 

نگاه دوره ششم شــورای اسلامی شهر مشهد،

نگاهــی متفــاوت با دیگردوره ها بوده اســت.

ــتیم. ــدی نداش ــگاه تک بع ــائل ن ــا به مس م

یــن شــورا مربــوط  ا نخســتین مصوبه 

 با اجرایی شدن 

ــرای   مــردم در تصمیــمات ب

آفریــن شــدند. هایشــان نقش  محله 

خوشبختانه اکنون دو مرحله از طرح های 

زودبــازده اجرایــی شــده و اکنــون ســومین 

برخــوردار شــوند زیــرا اگــر به ایــن مناطــق امکانات 

اولیــه بدهیم، ســبب مهاجــرت معکوس هــم خواهد 

دولـت بـرای شـورای اسـلامی شـهر مشـهد هـم 

دارای اولویـت اسـت و در این راسـتا در اردیبهشـت 

امسـال سـاخت 

آغازخواهد شـد

البته سیاسـت های شـورای اسـلامی شـهر مشـهد 

و مدیریت شـهری در حـوزه مسـکن به ایـن موضـوع 

خلاصـه نشـده و باوجـود اینکـه متأسـفانه نـرخ تورم 

در کشـور رشد داشـته اسـت

پرداخت عوارض و بهای خدمات با جرئت می گوییم 

که بـا توجـه به ابـلاغ قانـون درآمدهـای پایـدار

در این بخش متناسـب با رشـد تـورم اقـدام نکردیم

در حوزه حمل ونقل نیز افزایش قیمت پس از دو سال 

با کمترین میزان اعمال شـده اسـت

رفاه برای مردم اسـت

در کنار این موضوعات

بـرای پروانه هـای سـاختمانی به صـورت تخفیـف 

در بودجـه و خـارج از بودجـه پیش بینـی می شـود 

تا شـهروندان از ایـن امتیازات بهره مند شـوند

شورای ششم در مدت باقی مانده از عمرش 
در چه زمینه هایی باید اقدام کند و دراصطلاح 

کارهای برزمین مانده تان چیست؟
کارهایی که انجام نشــده



۱ ۴ ۰ ۳ یبھشــت  د ر ا   ۹  | ۱شــنبه
ھا ا ر شــو ھفتــه  مــه  ه نا یژ و ۴

اســتادی| کلان شــهر مشــهد با بیش از ۳٫۵میلیون 

نفــر جمعیــت که البتــه به دلیــل مهاجرپذیربــودن 

به ســال بــر تعــداد جمعیتــش افــزوده  سال 

می شــود، بیــش از هــر چیــز دیگــری نیاز به توســعه 

زیرســاخت های شــهری دارد؛  توســعه خطــوط 

قطارشــهری گرفتــه تا تعــداد بوســتان های محلــی 

و شــهری و دیگــر زیرســاخت های شــهری. توســعه 

کمــی و کیفــی همیــن زیرســاخت ها و در کنــار آن 

توسعه متوازن شهر یکی از دستورکارها و اقدامات 

ــروز  ــت تا ام ــدای فعالی ــم از ابت ــورای شش ــم ش مه

بــوده اســت که نمــود آن را می تــوان در بودجــه 

ــی  ــرای پروژه های ــهد و اج ــهرداری مش ــالانه ش س

مثل خط۳ قطارشــهری، آغاز حفاری دیگرخطوط 

ــاب  ــد پس ــاله خری ــرارداد بیست وپنج س ــترو، ق م

بــرای فضــای ســبز، پروژه هــای زودبــازده، تعریــف 

ســیزده پــروژه عمرانــی زیربنایی و... دید. حســین 

حســامی، عضــو شــورای اســلامی شــهر مشــهد،

جزئیــات بیشــتری از این نگاه زیرســاختی شــورای 

ششــم ارائــه می دهــد.

شــورای ششــم از ابتــدا تأکیــد زیــادی بــر 
ــر  ــه مهم ت ــاختی و از هم ــات زیرس اقدام
توســعه متوازن شــهر مشهد داشــت. آیا 
این تأکید شورای اسلامی شهر و اهمیتی 
ــود، در بودجــه شــهر  ــل ب ــرای آن قائ که ب
و پروژه های تعریف شده خودش را نشان 

داد و بــرای ســال های 
بعد ریل گذاری صورت 

ــت؟ گرف
ی  را ، شـو ی ششـم را شـو

تخصص محـور اسـت و تعداد 

اعضـای کنونـی    ز زیـادی ا

شورای اسـلامی شـهر مشهد 

پیش از این در بدنه کارشناسی 

و مدیریتی شـهرداری مشـهد 

نقش داشـته اند و برای همین 

به مسـائل شـهر آشـنا هستند 

و تصمیم گیری ها در این شورا 

بـر مبنـای تخصـص اسـت.

ها  ری  گذا سیاسـت    مـا در

تک محـوری عمـل نمی کنیم 

و یکـی از ریل گذاری هایـی 

که صورت گرفت، نگاه متوازن به توسعه شهر مشهد 

بود. این نگاه در بودجه شـهرداری که نقشه راه این 

نهـاد اسـت، متبلور شـد و عـلاوه بر اینکـه معضلات 

و مشـکلات شـهر از ابتـدا در بودجـه شـهر دیـده 

شـد، نـگاه مسـاوی و متوازنـی به مسـائل زیربنایی 

و روبنایی شـهر داشـتیم و برای کاهش فاصله متن 

و حاشـیه، سـهم حاشـیه شـهر بیشـتر شـد و شـیب 

بودجـه به سـمت ایـن مناطـق رفت.

ایــن تغییــر نــگاه در حــوزه معــماری 
و شهرســازی و عمــران چطــور 

انجــام شــد؟
از نـــگاه شـــورای ششـــم، مشـــهد یـــک 

کلان شـــهر بین المللـــی مذهبی اســـت 
که فلسفه وجودی اش حضرت رضا(ع)

ــی  ــم یکـ ــن هـ ــرای همیـ ــت. بـ اسـ

از کارهـــای زیربنایـــی مهمـــی که شـــورای ششـــم 

توجـــه ویـــژه ای بـــه آن دارد، مســـئله توســـعه خطـــوط 

ـــه  ـــال بودج ـــه س ـــن س ـــت که در ای ـــهری اس قطارش

ــد  ــشر شـ ــرای آن منتـ ــادی بـ ــب و اوراق زیـ مناسـ

ـــروز  ـــود و ام ـــف نش ـــاز مترو متوق ـــا کار ساخت وس ت

فـــاز اول خط۳ قطارشـــهری در آســـتانه بهره برداری 

اســـت. در کنـــار توســـعه 

مـــترو مشـــهد، ســـیزده پـــروژه 

زیربنایـــی و عمرانـــی تعریـــف 

شـــد.در حـــوزه معـــماری 

و شهرســـازی هـــم طـــرح 

تفصیلـــی شـــهر مشـــهد پـــس 

از حـــدود هفده ســـال در ایـــن 

شـــورا به سرانجـــام رســـید 

ــن  ــی که در ایـ ــه مهمـ و نکتـ

طرح هـــا مدنظر قـــرار گرفت،

محوریـــت حرم مطهـــر رضوی 

بـــود و در کنـــار آن بـــرای اینکه 

حـــرم از مرکزیـــت شـــهر 

ــیه  ــود و در حاشـ ــارج نشـ خـ

ـــعه  ـــروز توس ـــرد، ام ـــرار نگی ق

ـــه  ـــمت شرق رفت ـــهد به س مش

و در حـــال انجـــام اســـت.

ن  ی کمیســیو عضــا ا   ز شــما یکــی ا
خدمات شهری شورا هستید و خوشبختانه 
مشهد در این زمینه در کشور سرآمد است.

در ایــن حــوزه چه سیاســت گذاری هایی 
بــرای توســعه زیرســاخت ها به ویــژه 
در بخــش فضــای ســبز صــورت گرفتــه 

اســت؟
درمجمـــوع نـــگاه راهـــبردی بلندمـــدت شـــورای 

ششـــم موضـــوع افزایـــش زیرســـاخت های شـــهر 

ـــگاه، امـــروز مشـــهد در فضـــای  ـــا همیـــن ن اســـت و ب

ـــرای  ـــای ب ـــای زی ـــهری حرف ه ـــت ش ـــبز و نظاف س

ـــرای  ـــا ب ـــت. م ـــوی دیگرشهرهاس ـــتن دارد و الگ گف

توســـعه زیرســـاخت فضـــای ســـبز شـــهر و نگهـــداری 

آن به شـــهرداری مجـــوز انعقـــاد قـــراردادی 

بیست وپنج ســـاله بـــرای تأمیـــن آب ایـــن فضـــای 

ســـبز در قالـــب پســـاب را دادیـــم و در ادامـــه کارهای 

ــی  ــهری، در افقـ ــوزه خدمات شـ ــی در حـ زیربنایـ

بلندمـــدت تصفیه خانه های متعددی در این شـــهر 

ســـاخته خواهـــد شـــد. یکـــی دیگـــر از اقدامـــات 

مدیریت شـــهری در ایـــن حـــوزه و عـــلاوه بـــر توســـعه 

کمـــی و کیفـــی بوســـتان های شـــهری، پـــارک بزرگ 

هفتادوســـه هکتاری کرامت در حاشیه شهر مشهد 

اســـت که پارســـال عملیـــات اجرایـــی اش آغاز شـــد.

ــم  ــی ه ــوزه فرهنگ ــم در ح ــورای شش ش
ــام  ــروز انج ــادی تا ام ــر زی ــات مؤث اقدام
داده اســت و در ایــن زمینه هــم کاری مثل 
تعییــن روز مشــهد که بلاتکلیــف مانــده 

بــود، به نتیجــه رســید.
بلـــه. در حـــوزه فرهنگـــی اقدامـــات جدیـــد و زیـــادی 

صـــورت گرفت که شـــاید سرآمـــد آن واســـپاری برخی 

امـــور فرهنگـــی به مـــردم بـــود که در مراســـم مذهبـــی 

خـــودش را نشـــان داد و در کنـــار آن پـــس از مدت هـــا 

رفت وبرگشـــت، ماجـــرای روز مشـــهد هـــم با همـــت 

ـــاه  ـــم دی م ـــید و ده ـــه رس ـــم به نتیج ـــورای شش ش

ـــا آن  ـــان ب ـــد و هم زم ـــاب ش ـــن روز انتخ ـــوان ای به عن

جایـــزه نشـــان مشـــهد هـــم برگـــزار شـــد.

متأســفانه مشــهد درگیــر آســیب های 
اجتماعی است و با وجود اینکه شهرداری 
فقط یکی از دســتگاه های مسئول در این 
حــوزه اســت، همــه از مدیریت شــهری 
توقــع دارند که ایــن مســائل و موضوعات 
را حل و فصل کند. شــورای اســلامی شهر 
براســاس وظایفــش چه گام هــای مؤثــری 

بــرای ایــن موضــوع برداشــته اســت؟
از آنجـا که معضـلات اجتماعـی در مشـهد درحـال 

افزایش بود و این موضوع زیبنده شـهر مشهد نبود،

قرارگاه اجتماعی را تشـکیل دادیم که با مشـارکت 

دیگردستگاه های دخیل در امور اجتماعی اقدامات 

مؤثـر خوبـی بـرای کاهـش آسـیب های اجتماعـی 

رخ داده است.

عضو شوراى اسلامى شهر مشهد تخصص گرایى را مبناى مصوبات شوراى ششم مى داند

ترسیم افق بلندمدت برای زیرساخت های شهر

تک محـوری عمـل نمی کنیم 

و یکـی از ریل گذاری هایـی 

که صورت گرفت، نگاه متوازن به توسعه شهر مشهد 

بود. این نگاه در بودجه شـهرداری که نقشه راه این 

نهـاد اسـت، متبلور شـد و عـلاوه بر اینکـه معضلات 

و مشـکلات شـهر از ابتـدا در بودجـه شـهر دیـده 

شـد، نـگاه مسـاوی و متوازنـی به مسـائل زیربنایی 

و روبنایی شـهر داشـتیم و برای کاهش فاصله متن 

و حاشـیه، سـهم حاشـیه شـهر بیشـتر شـد و شـیب 

بودجـه به سـمت ایـن مناطـق رفت.

ایــن تغییــر نــگاه در حــوزه معــماری 
و شهرســازی و عمــران چطــور 

انجــام شــد؟
از نـــگاه شـــورای ششـــم، مشـــهد یـــک 

کلان شـــهر بین المللـــی مذهبی اســـت 
که فلسفه وجودی اش حضرت رضا(ع)

ــی  ــم یکـ ــن هـ ــرای همیـ ــت. بـ اسـ

و در حـــال انجـــام اســـت

درمجمـــوع نـــگاه راهـــبردی بلندمـــدت شـــورای 

ششـــم موضـــوع افزایـــش زیرســـاخت های شـــهر 

ـــگاه ـــا همیـــن ن اســـت و ب

ـــرای  ـــای ب ـــای زی ـــهری حرف ه ـــت ش ـــبز و نظاف س

ـــت ـــوی دیگرشهرهاس ـــتن دارد و الگ گف

توســـعه زیرســـاخت فضـــای ســـبز شـــهر و نگهـــداری 

آن به شـــهرداری مجـــوز انعقـــاد قـــراردادی 

در حوزه معماری و شهرسازی 
هم طرح تفصیلی شهر 

مشهد پس از حدود 
هفده سال در این شورا 

به سرانجام رسید و نکته 
مهمی که در این طرح ها 

مدنظر قرار گرفت، محوریت 
حرم مطهر بود

ــی  ــم یکـ ــن هـ ــرای همیـ ــت. بـ اسـ
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فاطمــه غلامی| نظــارت بــر ثبــت و تثبیــت مالکیت 

شهرداری بر املاک خود، نظارت بر حسن جریان 

دعــاوی لــه یا علیــه شــهرداری و شــورا، نظــارت بــر 

معامــلات و توافقات شــهرداری، نظــارت بر انجام 

تشریفــات مناقصــه و مزایــده ازجملــه حوزه هایی 

اســت که شــورای ششــم در امور حقوقی و املاک 

ــم  ــت. با هاش ــه اس ــا پرداخت ــا به آن ه و قرارداده

ــهد، ــهر مش ــلامی ش ــورای اس ــو ش ــی، عض دائم

ــته ایم و از او  ــو نشس ــا به گفت وگ ــن حوزه ه در ای

خواســتیم که سیاســت ها، رویکردهــا و اقدامــات 

ــه  ــد. آنچ ــاره شرح ده ــم را در این ب ــورای شش ش

در ادامــه می آیــد، حاصــل ایــن گفت وگوســت.

جنــاب دائمــی! در شــورای ششــم 
در تعامــل با نهادهــای کشــوری چقــدر 
از مســائل و مشــکلات شــهرداری حــل 
شــده و چــه مــواردی هنــوز باقــی مانــده 

اســت؟
آنچـــه واضح و مبرهن اســـت، ضرورت ارتقای کمی 

و کیفی خدمت رســـانی به زائران و مجاوران شـــهر 

ـــر  ـــن ام ـــت. ای ـــوی اس ـــور رض ـــارگاه من ـــهد و ب مش

ـــت. ـــه نهادهاس ـــل هم ـــی و تعام ـــد همدل نیازمن

بنابرایـــن تعامـــلات لازم با قوه قضائیـــه، ارتـــش،

اســـتانداری خراســـان رضوی و آســـتان قـــدس 

ـــرای  ـــز ب ـــی نی ـــران مل ـــد و مدی ـــام ش ـــوی انج رض

انتقـــال پـــادگان ارتـــش به خـــارج از شـــهر مشـــهد 

(کـــه از ســـال۱۳۸۸ مطرح بـــود) و بازگشـــایی 

پروژه های مرتبط با اراضی پادگان ارتش حمایت 

ـــهرداری ها  ـــهم ش ـــه س ـــت به اینک ـــد. با عنای کردن

از مالیات هـــای ملـــی، درآمـــد شـــهری از محـــل 

عـــوارض و تعرفه هـــا در کنـــار ســـهم مـــردم از تأمیـــن 

ـــدار  ـــای پای ـــی درآمد ه ـــزء اصل ـــه ج ـــا س درآمد ه

ـــول  ـــری وص ـــد، پیگی ـــکیل می ده ـــهری را تش ش

ســـهم واقعـــی شـــهرداری از مالیـــات بـــر ارزش 

ـــازمان  ـــن با س ـــت. همچنی ـــام پذیرف ـــزوده انج اف

ـــوط  ـــای مرب ـــور و دیگرنهاده ـــه کش برنامه وبودج

در راســـتای اختصـــاص ســـهم اوراق مشـــارکت 

بـــرای بافـــت فرســـوده و ناکارآمـــد شـــهری 

و نوســـازی نـــاوگان حمل ونقـــل (اتوبـــوس،

ـــی رانی)  ـــهری، تاکس قطارش

ـــتا  ـــن راس ـــد. در ای ـــی ش رایزن

شـــاهد اختصـــاص بیشـــترین 

ـــرای  ـــارکت ب ـــهم اوراق مش س

شـــهرداری مشـــهد بوده ایـــم.

ــع  ــذب منابـ ــتای جـ در راسـ

درآمـــدی، پیگیـــری وصـــول 

حداکـــثری مطالبـــات معوقـــه 

از دســـتگاه های موضـــوع 

نـــون مدیریـــت  قا  ۵ ماده

خدمـــات کشـــوری و نیروهای 

ـــتان  ـــی و آس ـــی، نظام انتظام

قـــدس رضـــوی انجـــام شـــد.

شــــــــــورای ششــــم 
درآمدهــای  حوزه  در 
تکالیفــی  پایــدار چه 
برعهده مدیریت شهری 

، هــا یکرد و ؟ ر ســت ه ا د نهــا
عملکــرد    ها و   ســت سیا

شــورای اســلامی در ایــن 
حــوزه چیســت؟

مصوبه ذیــل کاهش وابســتگی 

به منابــع حاصــل از تخلفــات 

ســاختمانی هرســال به میــزان 

۱۰درصد تا تحقق حداکثر وابستگی 

به درآمدهــای پایــدار طــرح شــد.

تأسیس صندوق سرمایه گذاری 

زمیــن و ســاختمان، اجــازه 

تأســیس  شــهرداری به 

شرکــت ســهامی خــاص 

بــرای اســتفاده بهینــه 

از منابــع و تجهیــزات 

نیــز  شــهرداری و 

ظرفیــت بخــش 

صی  خصــــــو

در کسب درآمد 

انجام شد. همچنین رویکرد مولدسازی زمین های 

ــاس با اســتفاده  کوچک مقی

از روش هایی مانند واگذاری 

حــق بهره بــرداری از زمیــن 

هــای مختلــف  کاربری  به 

در قالب اجاره های بلندمدت 

برابر با دستورالعمل اجرایی 

اجــاره بلندمــدت صــورت 

پذیرفــت.

ی  شــورا   ز ا ند ا   چشم
ششــم بــرای مشــهد 
ــوده و چــه موانعــی  چه ب
بــر سر راه تحقــق ایــن 
چشــم انداز بوده است؟
چشم انداز شــورای ششــم 

در ســطوح گوناگونــی دنبال 

ــت  شــده اســت. از نظــر هوی

شــهری، حرکــت به ســمت 

جهان شهر برکت و کرامت جزو سیاست های شورا 

بــوده اســت. از منظــر دیپلماســی شــهری 

ــی  ــی و جهان ــطح مل ــد در س ــهد بای مش

تأثیرگــذار و مأمــن تشــیع باشــد و نقــش 

شریانی در منطقه ایفاکند و الگوی شهر 

تعاملــی مؤثــر در تعامــلات اقتصــادی،

فرهنگی، تاریخی و هنری در کشورهای 

منظــر اقتصــاد    ز یه باشــد. ا همســا

شــهری نیــز اعتمادآفریــن با اقتصــادی 

پایــدار، مشــارکت پذیر و رقابتی 

ــر ارزش هــای  ــی ب مبتن

ــلامی، قطب ملی  اس

صنایع خلاق، نوآور،

دانش بنیــان و مولــد 

زمینه ساز فرصت های 

ــوع، ــادی متن اقتص

ف  شــفا   ب و ا جــذ

. همچنیــن  شــد با

از منظر محیط زیست 

شــهری باید پاکیزه، سالم، ســازگار با زیست بوم،

تاب آور و پایدار باشد.موانعی همچون محدودیت 

در شرح وظایــف و اختیــارات شــوراها وجــود دارد 

که باید درباره اش بازنگری شود. همکاری نکردن 

ادارات  ودستگاه ها با شهرداری و شورای اسلامی 

ــث  ــترک که باع ــف مش ــام وظای ــرای انج ــهر ب ش

می شــود بــار اصلــی کار بــه دوش شــهرداری قرار 

گیرد، ســد راه شــهرداری شــده اســت.

تــا پایــان دوره ششــم قــول اجــرای 
مشــهد  در    هایــی را پروژه  کلان  چه 

؟ هیــد د   می
ــای شـــهری  ــد پروژه هـ ــرای صددرصـ قـــول اجـ

ـــتگی  ـــهرداری بس ـــدی ش ـــع درآم ـــق مناب به تحق

ــهرداری  ــه  به وضعیـــت مالـــی شـ ــا توجـ دارد. بـ

مشـــهد و هزینه هـــای ســـنگین اجـــرای پروژه های 

عمرانـــی و تـــورم پیش آمـــده، فرایند اجـــرا به کندی 

ـــم  ـــای مه ـــا پروژه ه ـــت، ام ـــد پذیرف ـــورت خواه ص

که شـــورای ششـــم همـــه تلاشـــش را بـــرای پیگیری 

ـــت: ـــه اس ـــن جمل ـــرد، از ای ـــد ک ـــرای آن خواه اج

ـــطحی، ـــای س ـــع آوری آبه ـــال جم ـــداث کان اح

ــطح  ــع غیرهم سـ ــی تقاطـ ــات اجرایـ آغاز عملیـ

انقـــلاب اســـلامی، آغاز عملیـــات اجرایـــی 

تقاطع های غیرهم ســـطح میدان شـــهیدفهمیده 
ـــا(ص) و میـــدان خیـــام توســـط قـــرارگاه خاتم الانبی

و آغاز مســـافرگیری فاز یـــک خط۳ قطارشـــهری 

(از پایانـــه مســـافربری تا میـــدان شـــهدا) از خرداد 

ـــال۱۴۰۳. س

در ایــن ۲٫۵ســالی که از عمــر شــورا 
می گــذرد، از قول هایی که به مردم داده 
ــت؟ ــده اس ــرا ش ــواردی اج ــد، چه م بودی

اولویـــت حاشـــیه شـــهر  شـــیب خدمـــت با 

ـــش  ـــفالت و روک ـــت و آس ـــده اس ـــازی ش متوازن س

معابـــر، اجـــرای دوربرگردان هـــا، اصلاحـــات 

هندســـی و تعریـــض تقاطع هـــای لازم بـــرای 

کاهـــش بـــار ترافیـــک و بازســـازی و زیباســـازی 

معابـــر صـــورت پذیرفتـــه اســـت.

عضو شوراى اسلامى شهر مشهد معتقد است که باید اختیارات شوراها ارتقا یابد

ضرورت بازنگری در موانع قانونی بر سر راه  پارلمان شهری

، هــا یکرد و ؟ ر ســت ه ا د نهــا
عملکــرد    ها و   ســت سیا

شــورای اســلامی در ایــن 
حــوزه چیســت؟

مصوبه ذیــل کاهش وابســتگی 

به منابــع حاصــل از تخلفــات 

ســاختمانی هرســال به میــزان 

درصد تا تحقق حداکثر وابستگی 

به درآمدهــای پایــدار طــرح شــد.

تأسیس صندوق سرمایه گذاری 

زمیــن و ســاختمان، اجــازه 

تأســیس  شــهرداری به 

شرکــت ســهامی خــاص 

بــرای اســتفاده بهینــه 

از منابــع و تجهیــزات 

نیــز  شــهرداری و 

ظرفیــت بخــش 

صی  خصــــــو

در کسب درآمد 

جهان شهر برکت و کرامت جزو سیاست های شورا 

بــوده اســت. از منظــر دیپلماســی شــهری 

ــی  ــی و جهان ــطح مل ــد در س ــهد بای مش

تأثیرگــذار و مأمــن تشــیع باشــد و نقــش 

شریانی در منطقه ایفاکند و الگوی شهر 

تعاملــی مؤثــر در تعامــلات اقتصــادی

فرهنگی، تاریخی و هنری در کشورهای 

یه باشــد. همســا

شــهری نیــز اعتمادآفریــن با اقتصــادی 

پایــدار، مشــارکت پذیر و رقابتی 

ــر ارزش هــای  ــی ب مبتن

ــلامی اس

از منظر محیط زیست 

 از منظر دیپلماسی شهری 
مشهد باید در سطح 

ملی و جهانی تأثیرگذار 
و مأمن تشیع باشد و نقش 
شریانی در منطقه ایفاکند 
و الگوی شهر تعاملی مؤثر 

در تعاملات اقتصادی، 
فرهنگی، تاریخی و هنری 

در کشورهای همسایه 
باشد

��ز��زی ���ده �و ۶۰۰��ار ������� 
از ����� ��� ۱۱



۱ ۴ ۰ ۳ یبھشــت  د ر ا   ۹  | ۱شــنبه
ھا ا ر شــو ھفتــه  مــه  ه نا یژ و ۶

ــای  ــون درآمده ــرح قان ــب ط ــا تصوی ــتادی| ب اس

پایــدار شــهرداری ها و دهیاری هــا، پرونــده 

درآمدهایــی ماننــد تراکم فروشــی که به گــمان 

قانون گذاران درآمد غیرپایدار شــناخته می شــد،

تقریبــا بســته شــد و شــوراهای اســلامی شــهر 

ــای  ــر برنامه ه ــز تغیی ــاره ای ج ــهرداری ها چ و ش

درآمــدی و روآوردن به درآمدهــای پایــدار و تقویــت 

حــوزه سرمایه گــذاری و اقتصــادی نداشــتند. امــا 

مشهد به واسطه برنامه ریزی های شورای اسلامی 

ــس  ــون در مجل ــن قان ــب ای ــش از تصوی ــهر، پی ش

شــورای اســلامی به دنبــال درآمدهــای پایــدار 

و تقویــت حــوزه سرمایه گــذاری رفتــه بــود و تعــداد 

زیــاد مصوبــات کمیســیون اقتصــادی و طرح های 

درآمــدی کــه از دل ایــن کمیســیون مهــم شــورای 

اســلامی شــهر در این ســه ســال بیرون آمده است،

ایــن موضــوع را ثابــت می کنــد. از تعیین تکلیــف 

پروژه هــای اقتصــادی و سرمایه گــذاری که بیــش 

از یــک دهــه از بلاتکلیفی شــان می گذشــت 

و واردشــدن به ماجــرای تأمیــن و ســاخت مســکن 

تا هموارکــردن راه شــهرداری بــرای خریــد ناوگان 

ــبز  ــای س ــرای فض ــن آب ب ــوس و تأمی ــد اتوب جدی

تــر فراهم کــردن زمینــه  از همــه مهم  شــهر و 

ــهد  ــهر مش ــذاران در ش ــذاری سرمایه گ سرمایه گ

و جذب اوراق مشــارکتی که در بودجه کشــور برای 

مدیریت شــهری پیش بینــی شــده، همه گــواه این 

موضوع اســت. مجید دبیریان، رئیس کمیســیون 

ــارکت ها و مسکن  اقتصادی، سرمایه گذاری، مش

شورای اسلامی شــهر مشــهد، می گوید از ابتدای 

ــده  ــلاش ش ــیون ت ــن کمیس ــم در ای ــورای شش ش

اســت تا چــرخ اقتصاد شــهر بهتر و بیشــتر بچرخد.

یکی از شــعارهای شورای ششم حمایت 
از سرمایه گذاران و سرمایه گذاری در شهر 
مشهد بود. در این مدت که از عمر شورای 
ششــم گذشــته اســت، آیــا توانســته اید 

این شــعار را عملــی کنید؟
درباره دعوت سرمایه گذاران به فعالیت در شــهر 

مشــهد شــاید بــه آن چیــزی که در ذهنــمان بــود 

نرســیدیم، امــا دلیلــش فقــط مدیریت شــهری 

نیســت و اوضــاع اقتصــادی کشــور باعــث شــده 

اســت تا بســیاری از سرمایه گذاران در حوزه های 

ــا  ــه م ــد. البت ــذاری نکنن ــان سرمایه گ مدنظرش

در شــورای اســلامی شــهر و حــوزه اقتصــادی 

شــهرداری در ایــن مــدت به ســهم خودمان تلاش 

کردیــم تا هرجایــی که سرمایه گــذار مشــکلی 

دارد، مشــکلش را حــل کنیــم. اگــر پــروژه ای 

نیاز به مصوبه شورا داشت، این کار را انجام دادیم 

و حتی با تعامل با دیگردستگاه های استان تلاش 

ــهدی  ــذاران مش ــکلات سرمایه گ ــم تا مش کردی

را حــل کنیــم. درمجمــوع تلاش کردیــم معضلات 

و مشــکلات سرمایه گــذاری در شــهر حــل و فصل 

و راه بــرای سرمایه گــذاری در مشــهد باز شــود.

ی یکــی  د قتصـــــــا ن ا کمیسیـــــو
از کمیســیون های تخصصــی فعــال 
ــادی  ــش زی ــت و بخ ــم اس ــورای شش ش
از طرح هــا و لوایحــی که به صحــن علنی 
می آیــد، مربــوط به ایــن کمیســیون 
ل  د   ز ا   یــی کــه ها   ح طر   . با ســت ا
کمیســیون اقتصــادی بیــرون می آیــد،

چه ریل گذاری هایــی بــرای آینده شــهر 
انجــام می شــود؟

یکی از کمیســیون های اساسی و بنیادی شورای 

ــادی، ــیون اقتص ــهد کمیس ــهر مش ــلامی ش اس

ــت. ــکن اس ــارکت ها و مس ــذاری ، مش سرمایه گ

ــم؛ ــدل مصوبه داری ــیون دو م ــن کمیس ــا در ای م

بــرای  برخــی پروژه هــا اقتصــادی اســت که 

شــهر خدمت رســانی می کنــد و نــوع دوم هــم 

ــت  ــتیبانی از دیگرکمیسیون هاس ــت و پش حمای

و مــا در ایــن کمیســیون به نوعــی حامــی اصلــی 

کمیســیون های تخصصــی دیگر هســتیم. یعنی 

اگــر در کمیســیون حمل ونقــل افزایــش نــاوگان 

ــی  ــده مال ــم، تأمین کنن ــوس را داری ــد اتوب خری

اصلــی این خریدها کمیســیون اقتصادی اســت،

یا اگــر در حــوزه خدمات شــهری قــراردادی مثــل 

تأمین بیست وپنج ســاله پســاب برای فضای سبز 

را داریم، عملی شدن آن نیاز به مصوبه کمیسیون 

اقتصــادی و حمایت این کمیســیون دارد. این ها 

جزو مأموریت های اصلی این کمیســیون اســت.

در آخرین روزهای پارسال عنوان مسکن 
به نــام کمیســیون اقتصــادی شــورای 
اســلامی شــهر اضافــه شــد. برنامه های 
ــیون اقتصادی برای حوزه  شورا و کمیس

مســکن در شــهر مشــهد چیســت؟
ــوزه  ــژه ای در ح ــد مأموریت وی ــال جدی ــا در س م

مســکن بــرای کمیســیون اقتصــادی تعریــف 

کردیــم و کارگــروه ویــژه ایــن موضــوع نیز تشــکیل 

شــد. با برنامه ریزی هایــی که در حــال انجــام 

اســت، می خواهیــم هم چــرخ اقتصاد شــهر 

را به واســطه رونــق مســکن به حرکــت 

درآوریــم و هم مشــکلی از مشــکلات 

مــردم در ایــن حــوزه کــم کنیــم.

تقریبــا در هــر جلســه علنــی 
از شــورای اســلامی شــهر 
یــح  ســی لوا هد برر شــا
ــای  ــف پروژه ه تعیین تکلی
سرمایه گــذاری هســتیم.

عمــر ایــن پروژه هــا چنــد 

سال اســت و راه افتادن آن ها چه کمکی 
به شــهر خواهــد کــرد؟

یکی از دســتورکارهای مهم کمیسیون اقتصادی 

حل وفصــل همیــن موضوع پروژه هــای بلاتکلیف 

اســت که مشــمول مــرور زمــان شــده اســت.

متأســفانه به دلیل نــوع قرارداد، وضــع اقتصادی 

کشــور و قصــورات گوناگونــی کــه رخ داده اســت،

پروژه هایــی داریــم که گاهــی بیــش از یــک 

ــا  ــده اند. م ــل ش ــد و قف ــف مانده ان ــه بلاتکلی ده

در کمیســیون اقتصادی کارهای بســیاری از این 

پروژه هــا را با هماهنگــی دســتگاه های نظارتــی،

دادگســتری و شــورای اســلامی شــهر رتــق و فتــق 

می کنیــم. راه افتــادن آن هــا به اقتصــاد شــهر 

کمــک جــدی خواهــد کــرد.

مسئله شــهربازی مشــهد مدت هاست 
که در شورای اسلامی شهر و شهرداری 
در حــال پیگیــری اســت. ماجــرای 
کوهســتان پارک حل نشــده باقی مانده 
اســت. با توجــه به اهمیــت ایــن موضوع 
ــون  ــهر، اکن ــلامی ش ــورای اس ــرای ش ب
شهربازی بوستان ملت در چه وضعیتی 
ــد واگــذار  ــکار جدی ــا به پیمان اســت و آی
شــده اســت تا دوبــاره شــاهد راه اندازی 

آن باشــیم؟
یکی از مجموعه های تفریحی و گردشــگری شهر 

ــادی  ــرات زی ــاوران خاط ــران و مج ــهد که زائ مش

بــا آن دارنــد، شــهربازی پــارک ملت اســت. با نگاه 

شــورای اســلامی شــهر و کمیســیون اقتصــادی 

و سرمایه گــذاری شــورا، معاونــت اقتصــادی 

شهرداری فرایند واگذاری این مجموعه را تسریع 

کــرد. بر ایــن اســاس، مزایده شــهربازی بوســتان 

ملــت برگزار شــده و شرایطــش هم به نحوی اســت 

که ضمــن حفظ منافــع شــهرداری، موضوع های 

توســعه ای و افزایــش تعــداد دســتگاه های بــازی 

نیــز لحــاظ شــده اســت. امیدواریــم هرچــه زودتر 

شــاهد ابــلاغ قــرارداد و بهره بــرداری دوبــاره 

و راه اندازی شهربازی پارک ملت و سرویس دهی 

و خدمات رسانی این مجموعه به زائران و مجاوران 

بــارگاه رضــوی باشــیم.

سیاست هاى اقتصادى شوراى ششم از زبان رئیس کمیسیون اقتصادى و سرمایه گذارى شوراى اسلامى شهر

ریل گذاری برای سرمایه گذاری در مشهد

از طرح هــا و لوایحــی که به صحــن علنی 
می آیــد، مربــوط به ایــن کمیســیون 
ل  د   ز ا   یــی کــه ها   ح طر   . با ســت ا
کمیســیون اقتصــادی بیــرون می آیــد،

را داریم، عملی شدن آن نیاز به مصوبه کمیسیون 

اقتصــادی و حمایت این کمیســیون دارد

جزو مأموریت های اصلی این کمیســیون اســت

در آخرین روزهای پارسال عنوان مسکن 
به نــام کمیســیون اقتصــادی شــورای 

اســلامی شــهر اضافــه شــد
ــیون اقتصادی برای حوزه  شورا و کمیس

مســکن در شــهر مشــهد چیســت؟
ــوزه  ــژه ای در ح ــد مأموریت وی ــال جدی ــا در س م

مســکن بــرای کمیســیون اقتصــادی تعریــف 

کردیــم و کارگــروه ویــژه ایــن موضــوع نیز تشــکیل 

شــد. با برنامه ریزی هایــی که در حــال انجــام 

اســت، می خواهیــم هم چــرخ اقتصاد شــهر 

را به واســطه رونــق مســکن به حرکــت 

درآوریــم و هم مشــکلی از مشــکلات 

مــردم در ایــن حــوزه کــم کنیــم

تقریبــا در هــر جلســه علنــی 
از شــورای اســلامی شــهر 

مصوبات مهم شورای ششم  برای انتشار اوراق مالی
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۱ ۴ ۰ ۳ یبھشــت  د ر ا   ۹  | ۱شــنبه
ھا ا ر شــو ھفتــه  مــه  ه نا یژ ۷و

ــوی  ــا بان ــلیمی تنه ــه س ــم| فاطم ــعیده آل ابراهی س

عضــو شــورای ششــم شــهر مشــهد اســت. در عیــن 

حــال حضــورش خیلــی پررنــگ بــوده اســت؛ تا جایی 

که هم زمــان ریاســت دو کمیســیون مهــم و حســاس 

ــن  ــواده و همچنی ــور بانوان وخان برنامه وبودجــه و ام

عضویــت در هیئت رئیســه شــورا را برعهــده دارد.

او معتقــد اســت هنــوز در ایــن حــوزه اول راه هســتند 

ــگان، ــق نخب ــهد از طری ــهری مش ــائل ش ــد مس و بای

شرکت های دانش بنیان فناور و دست به دست دادن 

ــن  ــود. در عی ــل ش ــی ح ــتگاه های اجرای ــه دس هم

حــال، شــورای اســلامی شــهر و مدیریت شــهری 

به ســهم خــودش و حتــی بیشــتر بــرای رفــع مســائل 

مشــهد پای کار بــوده اســت. ســلیمی در گفت وگویی 

به پرســش های مــا دربــاره کارنامــه ۲٫۵ســال شــورای 

ششــم پاســخ داده اســت.

رویکردهــای اصلــی شــورای ششــم 
در مصوبات و فعالیت های مدیریت شهری 
چه بــوده و تا چــه اندازه در ایــن زمینه موفق 

عمــل کــرده اســت؟

ــی  ــرد کل ــد رویک ــهری با چن ــم مدیریت ش دوره شش

شــامل مردم محــوری و مســئله محوری شروع بــه کار 

ــال  ــی که در ح ــت در اقدامات ــده اس ــعی ش ــرد. س ک

انجام اســت، حــل مســائل را در دســتورکار بگذاریم.

نــگاه بعــدی ایــن شــورا پروژه محــوری اســت و تــلاش 

بــر ایــن اســت که پروژه هایــی تعریــف شــود تا بتوانیم 

از آن ها خروجــی بگیریم و به مرحله پایانی برســانیم.

در دو ســال ابتدایی، پروژه هــای زودبازده که از لحاظ 

عمرانــی  مســئله مــردم بــود، انجــام شــد؛ به ایــن معنا 

که وقتــی مــردم جــوی، جــدول و آب هــای ســطحی 

منطقه شــان مشــکل دارد، ســاخت پــارک بزرگ تــر 

ــن  ــن در ای ــول نیســت. بنابرای ــی مقب برایشــان خیل

مدت درخواست هایی که از سمت شورای اجتماعی 

محلات می آمد، بیشتر به کارهای زیرساختی و جذب 

ــای  ــت. در پروژه ه ــاط داش ــطحی ارتب ــای س آب ه

زودبازده سال اول و دوم حل مسائل اولیه درخواست 

مردمــی بــود، امــا در پروژه هــای زوبازده۳ امــکان 

تجمیــع چنــد پــروژه با هــم وجــود دارد.

با توجه به اینکه در شــورای ششــم ریاست 
دو کمیســیون تخصصــی بانوان وخانــواده 
و برنامه وبودجــه را برعهــده داریــد، درباره 
عملکرد این شورا تاکنون توضیح بفرمایید.

دو کمیســیون ویژه ورزش وجوانان و بانوان وخانواده 

با همان نگاه مســئله محوری و درنظرگرفتن مخاطب 

ــن شــورا شــکل گرفــت. در کمیســیون  ــه در ای جامع

بانــوان و خانــواده ســه رویکــرد کلــی برنامــه، بودجــه 

ســاختار، نرم افــزار و ســخت افزار مدنظــر قــرار داده 

شــد. در قســمت برنامه، بودجه و ســاختار توانســتیم 

بــرای اولین بــار در کشــور بودجــه حــوزه بانــوان 

را به صورت جداگانه در نظر بگیریم و بتوانیم 

براســاس این بودجه برنامه هایی در حوزه 

زیرساخت ها مانند بوستان ها یا باغ های 

ــوان در نظــر بگیریم. ویژه بان

علاوه بر این، در کمیسیون بانوان 

کارهــای زیرســاختی را پیگیری 

بــرای آینــده  می کنیــم که 

مشــهد لازم اســت. در حــوزه 

نرم افزاری اقدامات فرهنگی 

و آموزشی انجام شده است 

و دوره هایی در قالب باشــگاه های مختلف با عنوان 

ــت. ــده اس ــکیل ش ــی و... تش ــم زندگ ــم یا ترن باه

در ایــن راســتا، رویکــرد توســعه خانواده محــور یکی 

از رویکردهــای اصلــی بود  و شــورا هم در کمیســیون 

برنامه وبودجــه و هــم بانوان وخانــواده به دنبــال آن 

اســت. در حوزه کمیســیون برنامه وبودجه، در سال 

ــم. ــت کردی ــد را تقوی ــرد جدی ــد رویک ــته چن گذش

دیپلماســی شــهری و نگاه جهان شــهری به مشــهد 

که ۳۰میلیــون زائــر دارد، اهمیــت ویــژه ای دارد و بــا 

ایجــاد مرکــز دیپلماســی شــهری ســعی کردیــم 

ایــن نــگاه را ماندگارتــر کنیــم. در ایــن حــوزه رویداد 

خورشــید را داشــتیم. جلســه ای نیــز با ســازمان 

فرهنــگ و ارتباطــات داشــتیم که بتوانیــم اقداماتی 

که در مشهد انجام شده اســت، به چند زبان ترجمه 

و از طریــق رایزن های فرهنگی ایران در کشــورهای 

مختلــف بازنمایی شــود. در کمیســیون بودجه ســه 

رویکــرد اصلــی توجه به حاشــیه شــهر، دیپلماســی 

شــهری و خلاقیت و نوآوری بود که در ایــن دوره برای 

اولین بــار  اداره کل خلاقیــت و نوآوری  درشــهرداری 

ــان  ــای دانش بنی ــد با شرکت ه ــد تا بتوان ــاد ش ایج

و گروه هــای نخبگانــی ارتبــاط بگیــرد و از خلاقیــت 

ــوآوری در حــل مســائل شــهری اســتفاده کنــد. و ن

تا پایــان ایــن دوره نیــز چندیــن مرکــز خلاقیــت 

و نــوآوری   ایجــاد می شــود.

به عنوان تنهابانوی عضو شــورای اسلامی 
شــهر، پیش از این نیــز گفته بودیــد که برای 
ــی  ــیر نیاز به همراه ــن مس ــت در ای موفقی
اعضــای دیگر شــورا دارید. تاکنــون چقدر 

ایــن همراهــی اتفــاق افتــاده اســت؟
ــزده رأی  ــواده با پان ــوان و خان ــیون بان ــاد کمیس ایج

نشان دهنده همراهی همکارانم در شورای اسلامی 

شــهر بود. اکنــون نیز در بحــث پروژه هایــی که تا پایان 

امســال و تا پایــان این دوره از شــورا به اتمام می رســد،

همراهی خوبــی دارنــد. کمیســیون بانوان وخانواده 

از تعدادی از اعضای شورا تشکیل می شود و همراهی 

چندیــن عضو بــرای ایــن طرح ها واجب اســت.

دربــاره احــداث مراکــز رویــش و هــدف 
از فعالیــت آن هــا توضیحاتــی بفرماییــد.

مراکــز رویــش بــرای زنــان سرپرســت خانــوار ایجــاد 

شــده اســت. البته بــرای این زنــان چنــد مصوبه دیگر 

نیــز داشــته ایم که در قالــب آن افرادی که زیرپوشــش 

بهزیســتی، کمیتــه امــداد و... بودنــد، بازارهــای 

شــهرداری با ۵۰درصــد تخفیــف در اختیارشــان 

قــرار می گیــرد و تخفیــف ۳۰درصــدی خدمــات 

ــن  ــرد. ضم ــق می گی ــا تعل ــز به آن ه ــی رانی نی تاکس

ــگاه  ــز فرهنگ سراهــا با ن اینکــه در حــوزه آمــوزش نی

اشــتغال و کارآفرینــی به ایــن بانــوان خدمــات ارائــه 

ــژه ای  ــش وی ــز روی ــن، مراک ــر ای ــلاوه ب ــد. ع می دهن

راه انــدازی شــد که زنــان سرپرســت خانــوار بتواننــد 

در آنجــا فعالیــت کننــد. خیلــی از آن هــا زنــان پیشران 

هســتند که در حوزه هــای مختلــف بازار خــود را دارند 

ــد درآمــد داشــته باشــند. و می توانن

توسعه مشاغل خرد و خانگی از رویکردهای 
شورای ششم بوده و طبق مصوبه شورا قرار 
بــوده اســت که از ظرفیت های بلااســتفاده 
شــهرداری بــرای ایجــاد مراکــز کارآفرینــی 
اســتفاده شــود. اکنــون چنــد درصــد ایــن 

ظرفیت هــا فعال شــده اســت؟
تاکنــون مراکــز رویــش در محله های نــوده، چهاربرج 

و... راه اندازی شــده اســت و تا پایان دوره ششم  حدود 

۱۹ مرکــز رویــش ایجــاد خواهــد شــد. اکنــون برخــی 

ــد  ــت می کنن ــا فعالی ــز در فرهنگ سراه ــن مراک از ای

و باید آسیب شناســی شــوند تا در دوره بعدی طراحی 

با نیازهــای مــردم بهــتر تطبیق داده شــود.

اقــدام دیگــری که بایــد بــه آن اشــاره شــود، موضــوع 

اتوبــوس ســلامت بــرای غربالگــری سرطان هاســت 

که امیدواریــم تا پایــان ایــن دوره با کمــک خیــران 

ــد. ــتقرار یاب ــهر اس ــیه ش ــود و در حاش ــدازی ش راه ان

نکتــه دیگــر قانــون جوانــی جمعیــت اســت که هنــوز 

خیلــی از بخش هــای آن ماننــد راه انــدازی مهدهای 

ویــژه برای مــادران شــاغل دارای فرزند هنــوز اجرایی 

نشــده اســت. با اینکه چندین ســال اســت این قانون 

ــتگاه ها  ــد دس ــور که بای ــوز آن ط ــده، هن ــب ش تصوی

ــز  ــتران نی ــوزه ورزش دخ ــد. در ح ــای کار نیامده ان پ

ــت  ــی، خلاقی ــرای کارآفرین ــی ب ــکل های حمایت تش

و حمایــت از دخــتران ورزشــکار نداریــم و بایــد کانون 

حمایــت از دخــتران ورزشــکار تشــکیل شــود.

عضو هیئت رئیسه و رئیس کمیسیون هاى برنامه وبودجه و بانوان وخانواده از عملکرد شوراى ششم مى گوید

تکیه بر مردم محوری و مسئله محوری

در مصوبات و فعالیت های مدیریت شهری 
چه بــوده و تا چــه اندازه در ایــن زمینه موفق 

عمــل کــرده اســت؟

تجمیــع چنــد پــروژه با هــم وجــود دارد

با توجه به اینکه در شــورای ششــم ریاست 
دو کمیســیون تخصصــی بانوان وخانــواده 

و برنامه وبودجــه را برعهــده داریــد
عملکرد این شورا تاکنون توضیح بفرمایید

دو کمیســیون ویژه ورزش وجوانان و بانوان وخانواده 

با همان نگاه مســئله محوری و درنظرگرفتن مخاطب 

ــن شــورا شــکل گرفــت ــه در ای جامع

بانــوان و خانــواده ســه رویکــرد کلــی برنامــه

ســاختار، نرم افــزار و ســخت افزار مدنظــر قــرار داده 

شــد. در قســمت برنامه،

بــرای اولین بــار در کشــور بودجــه حــوزه بانــوان 

را به صورت جداگانه در نظر بگیریم و بتوانیم 

براســاس این بودجه برنامه هایی در حوزه 

زیرساخت ها مانند بوستان ها یا باغ های 

ــوان در نظــر بگیریم ویژه بان

علاوه بر این

کارهــای زیرســاختی را پیگیری 

بــرای آینــده  می کنیــم که 

مشــهد لازم اســت

نرم افزاری اقدامات فرهنگی 

مصوبات و اقدامات ویژه  برای بانوان در شـورای ششم
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علیرضــا ظهیــری | در ایــن دوره مدیریت شــهری 

مشــهد سرانجــام طرح هــای تفصیلــی شــهر مشــهد 

که ماحصــل تصمیم بســیاری از نهادهای تأثیرگذار 

شــهری، اســتانی و ملــی اســت، ابــلاغ و اجرایی شــد 

تا بدین ترتیــب فراینــد شهرســازی و پاســخگویی 

به شــهروندان شــفاف و در بســتر قانون شــکل گیرد.

ــلاغ  ــب، اب ــه، تصوی ــرای تهی ــال ب ــی از ارکان فع یک

و اجــرای ایــن طرح هــای مهــم شــهری، کمیســیون 

شهرســازی و معماری شــورای اسلامی شــهر مشهد 

ــن کمیســیون در دو ســال گذشــته  ــوده اســت. ای ب

برای این موضــوع و دیگرموضوعات حوزه تخصصی 

خــود تــلاش بســیاری کــرده اســت. حمیــد ضمیری 

که از ابتــدای فعالیــت شــورای ششــم شــهر مشــهد 

مســئولیت کمیســیون شهرســازی و معــماری را بــر 

ــیدن روز  ــبت فرارس ــت، به مناس ــته اس ــده داش عه

شــورا در گفت وگــو با شــهرآرا به تشریــح فعالیــت 

دوونیم ســاله کمیســیون متبــوع خــود می پــردازد.

از ابتـدای فعالیـت شـورای ششـم شـهر 
مشـهد، شـما به عنوان رئیس کمیسـیون 
معـماری و شهرسـازی شـورا مسـئولیت 
اید. کارنامـه دوونیم سـاله ایـن  داشـته 

کمیسـیون را شرح دهیـد.
از عمـر شـورای ششـم شـهر مشـهد  در مدتـی که 

می گذرد، کمیسـیون شهرسـازی و معماری شورای 

اسلامی شـهر مشهد ۱۶۶جلسه داشـته و همچنین 

۲۹جلسـه کارگـروه شهرسـازی،۱۸جلسـه کارگروه 

مانع زدایـی و رونـق صنعـت سـاختمان،۱۵جلسـه 

کارگـروه سـیما، منظر و معـماری ایرانی،۱۰جلسـه 

۷۱جلسـه بررسـی  کارگـروه بازآفرینـی شـهری،

طرح هـا در کمیسـیون و ۱۰۴جلسـه بررسـی لوایح 

در ایـن کمیسـیون برگزار شـده اسـت.

بـا توجـه به برگـزاری ایـن تعـداد جلسـات 
هـای آن، برخـی  کارگروه  کمیسـیون و 
موضوعات مهم بررسی شده در کمیسیون 

را بیـان کنید.
خوشـبختانه یکی از موضوع هـای مهمی که در این 

مدت در کمیسـیون شهرسـازی و معـماری پیگیری 

شـده، موضـوع تصویـب طرح هـای تفصیلـی شـهر 

متناسـب  توزیـع متـوازن و    رویکـرد توسـعه و   با

خدمـات در راسـتای رعایـت عدالـت با نـگاه ویـژه 

به مناطـق حاشـیه شـهر به منظـور تعیین تکلیـف 

درخواسـت های شـهروندان در زمین هـای بـدون 

طـرح و شـفافیت در ضوابـط پاسـخگویی بـوده 

اسـت و اکنون طرح هـای هفت گانه مشـهد مربوط 

به حوزه های شمال غربی، شمال شرقی، میانی غربی،

میانی شرقـی، جنوب غربی، جنوب شرقی و مرکزی 

به مرحله اجرا رسیده است. در این مدت فرایند اجرا 

و چالش هـای طرح هـای تفصیلی مشـهد با حضور 

نماینـدگان اداره کل راه وشهرسـازی، شـهرداری 

و فعالان حوزه ساخت وساز و پیگیری رفع مشکلات 

و موانع پاسـخگویی به درخواسـت های شهروندان 

بررسـی شـده اسـت. همچنیـن پیگیـری و انعکاس 

موضوع هـا و تصمیم گیـری و اصـلاح مغایرت هـا 

در کمیسـیون ماده۵ انجام شـده اسـت.

در یک سال گذشته شاهد اجرای طرح های 
تفصیلـی در شـهر بوده ایـم. در ایـن مدت 

وضعیت شهرسازی چگونه بوده است؟
اجرای طرح های تفصیلی موجب شفافیت، وحدت 

رویه و حـذف مصوبـات سـلیقه ای و درنتیجه حذف 

زمینه چانه زنی و نیز تعیین تکلیف مسائل متقاضیان 

درباره نحوه پاسخگویی شده است.

در کنـار طرح هـای تفصیلـی 
اصلی شهر که همان طرح های 
گانـه  تفصیلـی حـوزه هفت 
شـهر مشـهد اسـت، برخـی 
طرح های موضوعی و موضعی 
نیز از طریق مدیریت شـهری 

مشـهد پیگیری می شود.
دربـاره پیگیـری ایـن 

طرح ها  توضیحاتی 
ارائـه دهید.

کمیسیون شهرسازی 

و معـماری شـورای 

اسلامی شهر مشهد 

در این مــــــــدت 

ی  هـا   ح طر

عـی  ضو مو

ضعـی  مو   و

گوناگونـی را پیگیـری کـرده اسـت. مطالعـات طرح 

تفصیلی شهر تاریخی توس، خدمات مهندسی برای 

تهیـه الگوی توسـعه و طرح تفصیلـی محدوده قرقی 

و مهرگان، مطالعات مرحله اول طرح پهنه بندی حریم 

کلان شهر مشهد، مرحله دوم طرح پهنه بندی حریم 

کلان شهر مشـهد، طرح بلندمرتبه سازی و خدمات 

هماهنگـی بین مشـاوران طرح های تفصیلی شـهر 

مشـهد، تهیـه چارچـوب ضوابـط و مقـررات منظـر 

شـهری با رویکـرد اسـلامی ایرانی، طـرح موضعـی 

بازنگـری مطالعـات سـامان دهی پهنـه خین عرب،

طـرح جامـع گردشـگری هفت حـوض و طـرح کرانه 

شمالی ازجمله طرح های موضوعی و موضعی است 

که در این دوره بررسی شده و در حال پیگیری است.

در راستای پاسخگویی  به شهروندان برای 
جلوگیـری از سردرگمـی آن هـا، تا امـروز 
چه تعاملاتی با دیگردستگاه ها داشته اید؟

شـورای اسـلامی شـهر مشـهد در ایـن دوره بـرای 

بهره منـدی حداکـثری از ظرفیت هـای موجـود 

و شفاف سـازی فرایندهـای بین دسـتگاهی بـرای 

شـهروندان، تعامـل  پاسـخگویی به    تسریـع در

سازنده ای با دیگردستگاه های شهر و استان داشته 

است. در این راسـتا تفاهم ها و همکاری های 

مشـارکتی بـا اداره کل اسـتاندارد بـرای 

برقـراری ارتبـاط با سـامانه مدیریـت 

بازرسـی آسانسـور، سـازمان نظـام 

مهندسـی سـاختمان برای برقراری 

ارتباط با سامانه ساجام، سازمان ثبت 

و اسـناد و املاک برای احراز مالکیت 

و صحت سنجی وکالت نامه ها، کمیسیون 

ماده۵ و قوه قضائیه در راستای 

ابـلاغ آرای کمیسـیون 

ماده۱۰۰ توافقـات 

ی  هـا   ری همکا   و

مشترک داشته ایم.

نبـود شـفافیت 
ل  عـما ا   زم و لا
سلیـــــــــقه ها 
یی  سـخگو پا   ر د
به شهروندان یکی 

از گلایه های مردم است. در این باره شورای 
ششـم چه رویکـردی داشـته اسـت؟

یکـی از شـاخصه های مهـم پاسـخگویی قانونـی 

در حوزه شهرسازی، پاسخگویی به درخواست های 

شـهروندان اسـت. با توجـه به اقدامـات ششـمین 

دوره شـورای اسـلامی شـهر دربـاره تصویـب و ابلاغ 

طرح هـای تفصیلـی حوزه هـای هفت گانـه مشـهد 

و مبناقرارگرفـتن ضوابـط ابلاغی برای پاسـخگویی 

به شـهروندان، گامی مؤثر در راسـتای پاسـخگویی 

قانونی و شـفافیت در فرایندها برداشته شده است.

یکی از مسائل مدیریت شهری تعیین تکلیف 
زمین های بزرگ مقیاس است. در این باره 
کمیسـیون تخصصـی شـما چه اقداماتی 
کـرده و چـه اقداماتـی را قـرار اسـت انجام 

؟ هد د
هماهنگـی با کمیسـیون ماده۵ در موضـوع اراضی 

خالی و بزرگ مقیاس با کاربری انتفاعی و غیرانتفاعی 

و ارائه پیشنهاد طرح هایی با رویکرد برد-برد که انتفاع 

مالـک و انتفاع شـهر در آن در نظر گرفته شـده اسـت 

و برگـزاری جلسـات متعـدد با همـکاران شـهرداری 

و تهیه نقشـه راه ازجمله اقدامـات مؤثر در این بخش 

به شمار می رود.

شورای اسلامی شهر امسال چه برنامه ای 
برای رونق ساخت وساز در مشهد دارد؟

با عنایــت به وضع اقتصــادی و لزوم مشــارکت جدی 

ــازی املاک، شورای ششم  شهروندان در زمینه نوس

در چنــد نوبــت به تصویــب بســته های تشــویقی،

کاهــش هزینه هــای محاســبه عوارض ســاختمانی 

و همچنیــن اعــمال تخفیف هــای پرداخــت نقــدی 

و تسهیل شرایط تقسیط بدهی ها متناسب با اوضاع 

روز اقــدام کــرده اســت. با توجــه به وضعیــت حاکــم 

بــر بــازار مســکن، بــرای بافت هــای فرســوده ماننــد 

ــدور  ــوارض ص ــف ع ــمال تخفی ــور اع ــوه به منظ آبک

ــکونی  ــری مس ــد در کارب ــزان ۸۰درص ــه به می پروان

و ۵۰درصــد در کاربــری تجــاری تا پایــان ســال 

۱۴۰۳ مصوبات ویژه ای تصویب و ابلاغ شــده است.

همچنیــن به طــور مســتمر با نمایندگان ســازندگان 

و انبوه ســازان جلساتی برگزار شده است تا براساس 

تشریک مســاعی اقداماتــی صــورت پذیــرد.

رئیس کمیسیون معمارى و شهرسازى شوراى اسلامى شهر مشهد از رویکردهاى شوراى ششم مى گوید

شهرسازی قانونمند با اجرای طرح های تفصیلی شهر



۱ ۴ ۰ ۳ یبھشــت  د ر ا   ۹  | ۱شــنبه
ھا ا ر شــو ھفتــه  مــه  ه نا یژ ۹و

استادی |دوسه ســال پیش بود که یکی از مسئولان 

دولتــی کشــور در مصاحبــه ای مشــهد را یکــی 

از قطب هــای اصلــی حاشیه نشــینی در کشــور 

ــوان به شــهر  ــن عن ــه الصــاق ای معرفــی کــرد. البت

ــش  ــون بی ــود. چ ــتباه نب ــم اش ــدان ه ــهد چن مش

ــک  ــهد و نزدی ــهر مش ــاحت ش ــد از مس از ۱۳درص

به ۳۰درصــد از جمعیــت شــهر، یعنــی نزدیــک 

یک میلیون نفر در حاشــیه شــهر زندگــی می کنند 

و همیــن آمار و ارقام مشــهد را به رتبه دوم شــهرهای 

دارای بیشــترین حاشــیه رســانده اســت. با وجــود 

ایــن جمعیــت و مســاحت زیــاد و البتــه تأکیــد 

ــاع  ــر اوض ــرای تغیی ــوری ب ــئولان کش ــراوان مس ف

ــیه  ــهر، حاش ــق از ش ــن مناط ــره ای ــوال و چه و اح

شــهر مشــهد ســال ها اســیر بی توجهــی بــود 

و محــلات و مــردم حاشــیه شــهر از سرانه هــای 

خدماتــی بی بهــره بودنــد. امــا در دوســه ســال 

ــی  ــدف بازآفرین ــلات ه ــع مح ــته ورق به نف گذش

و حاشــیه شــهر مشــهد برگشــته اســت و از ابتــدای 

دوره جدیــد مدیریت شــهری نه تنها ســهم حاشــیه 

شــهر از بودجــه شــهری تا ۴۰درصــد هــم افزایــش 

ــلات  ــن مح ــردم همی ــر م ــه با نظ ــرد، بلک ــدا ک پی

پروژه هایــی با اعتبــار نزدیــک به ۲هزارمیلیــارد 

تومــان در ســه ســال گذشــته اجرایــی شــد تا ایــن 

روزهــا شــاهد تغییر چهــره کوچه هــا و خیابان های 

ــیدابراهیم علیزاده، حاشیه شهر مشهد باشیم. س

رئیس کمیســیون حقوقی شــورای اســلامی شهر،

نایب رئیس کمیســیون ســامان دهی حاشیه شهر 

مشــهد و رئیس این کمیسیون در سال اول شورای 

ششــم، از ریل گذاری شــورای اسلامی شــهر برای 

ــردن آن  ــهر و نزدیک ک ــیه ش ــکلات حاش ــل مش ح

به مــتن شــهر جزئیــات بیشــتری ارائــه کــرد.

آقای علیزاده! مشــهد دومین شــهر کشور 
در موضوع حاشــیه شهر است و متأسفانه 
محــلات حاشــیه ای مشــهد از کمبــود 
سرانه های خدماتی و بهره مندی از حداقل 

امکانــات شــهری محروم 
هســتند. شــورای ششــم 
که شعار اصلی اش کاهش 
فاصله متن و حاشیه شهر 
بــود، چه گام هــای مثبتی 
بــرای عملی کــردن ایــن 
ــعار و کاهش مشکلات  ش
حاشــیه شــهر برداشت؟

اولیـــن گامـــی که بـــرای حـــل 

و فصل مشـــکلات حاشـــیه شهر 

مشـــهد برداشـــته شـــد، افزایـــش 

اعتبـــارات ایـــن مناطـــق بـــود.

در ســـال های گذشـــته و بـــا 

وجود مشـــکلاتی که در حاشـــیه 

ــط  ــت، فقـ ــود داشـ ــهر وجـ شـ

۱۰درصـــد بودجـــه به حاشـــیه شـــهر اختصـــاص 

ـــن  ـــم ای ـــورای شش ـــدای ش ـــا در ابت ـــی م ـــت، ول داش

ـــال دوم  ـــاندیم و در س ـــد رس ـــدد را به ۳۰درص ع

هـــم با افزایـــش ۱۰درصـــدی،۴۰درصـــد 

ـــت. ـــهر رف ـــیه ش ـــی به حاش ـــار عمران اعتب

نـــگاه و هـــدف مـــا ایـــن بـــود که بـــا افزایـــش 

اعتبـــار حاشـــیه شـــهر، هـــم بـــرای 

ســـال های آینـــده ریل گـــذاری کـــرده 

باشـــیم و  هـــم نیازهـــای حاشـــیه شـــهر 

و کمبودهـــای زیرســـاختی جـــبران شـــود.

ــه ای که گفتید  جدا از بودج
در ســال های اول و دوم 
به ترتیب ۳۰ و ۴۰ درصد 
از آن به حاشــیه شــهر 

ــد، ــاص داده ش اختص
آیــا کمیســیون های 
تخصــــــــصی هــم 
اعتبــار مجزایی برای 
حاشیه شهر در نظر 

گرفتنــد؟

بله. حاشــیه شــهر در تک تک 

کمیســیون های تخصصــی 

ســلامی شــهر  ی ا شــورا

اعتبــار دارد و بــا درنظرگرفتن 

ــیه  ــار حاش ــهم، اعتب ــن س ای

۵۰درصــد  شــهر بیــش از 

ــا  ــم فض ــورای شش ــت. ش اس

و ریل گذاری شهر را به سمت 

محــدوده ای از شــهر بــرد 

که به آن کمتر توجه شده بود.

ایــن کار امیدآفرینــی زیــادی 

به همــراه داشــت.

شــما در شــورای ششــم 
، ت ا ر عتبــا جــز ا   به

پروژه هــای زودبــازده را هــم بــرای محــلات 
هــدف بازآفرینی و حاشــیه شــهر تصویب 
کردیــد. تا امــروز چنــد پــروژه و بــا 
چه میــزان اعتبــار با نظر مردم 
در این محلات تعریف شــده 

اســت؟
همان طـــور که گفتـــم، اعتبارات 

حاشـــیه شـــهر افزایش داده شـــد 

تا عقب ماندگی زیرساخت های 

ــا  ــا مـ ــود، امـ ــبران شـ ــا جـ آن هـ

در شـــورای اســـلامی شـــهر 

به نظـــر مـــردم و جامعـــه نخبگانـــی هـــم توجـــه کردیم 

و بـــرای همیـــن پروژه هـــای زودبـــازده تصویـــب شـــد 

تا در ایـــن محـــلات پروژه هایـــی با نظـــر مـــردم تعریف 

شـــود. در ســـال اول هـــر محلـــه ۱۰میلیـــارد تومـــان 

و در ســـال دوم هـــم ۱۵میلیـــارد تومـــان به آن هـــا 

اعتبـــار اختصـــاص یافـــت. در ایـــن دو مرحلـــه 

از زودبازده هـــا با نظـــر مـــردم و نخبـــگان محلـــی 

اعتبـــاری بیـــش از ۲هزارمیلیـــارد تومـــان بـــرای 

پروژه هـــا تعریـــف شـــد. پیاده روســـازی، ســـاخت 

جـــوی و جـــدول، آســـفالت در فـــاز اول زودبازده هـــا 

ـــردم  ـــم م ـــاز دوم ه ـــود. در ف ـــردم ب ـــترین نیاز م بیش

بیشـــتر درخواســـت ســـاخت مراکز فرهنگی و ایجاد 

مراکـــز رویـــش را داشـــتند که به اشـــتغال زایی 

ـــا  ـــن پروژ ه ه ـــرای ای ـــرد. اج ـــک می ک ـــه کم در محل

باعـــث رضایتمنـــدی شـــهروندان شـــده و حـــس 

تعلـــق مـــردم به محله شـــان را افزایـــش داده اســـت.

پروژه هـــای مرحلـــه اول کامـــلا به بهره بـــرداری 

رســـیده اســـت و در فـــاز دوم هـــم بیـــش از ۹۰درصـــد 

پیشرفـــت فیزیکـــی داریـــم.

در بحــث  توجه به مســائل فرهنگی و انجام 
امــور زیربنایــی برای مشــهد، چه مــواردی 

را شــورای ششــم دنبال کرده اســت ؟
به عنـــوان نمونه، مســـائل فرهنگـــی به قدری برای 

شـــورای ششـــم مهـــم بـــود که اعتبـــارات فرهنگـــی 

در مقایســـه با قبـــل بیســـت برابـــر شـــد. چـــون 

ـــی  ـــائل فرهنگ ـــت دادن به مس ـــا اهمی ـــرد م رویک

اســـت و رنـــگ و بـــوی فرهنگـــی و اســـلامی در شـــهر 

بایـــد حـــس شـــود. حل وفصـــل ماجـــرای اراضـــی 

ـــن  ـــود که در ای ـــادگان یکـــی دیگـــر از مســـائلی ب پ

شـــورا بـــه آن توجـــه شـــد و بـــا همـــکاری ارتـــش 

ــتانی، ــران اسـ ــوی و مدیـ ــتان قـــدس رضـ و آسـ

ــدن  ــد. با اضافه شـ ــره باز شـ ــن گـ ــام ایـ سرانجـ

ـــبز  ـــای س ـــهر،صدهکتار فض ـــا به ش ـــن زمین ه ای

خواهیم داشـــت و تـــردد مـــردم در آن بافت قدیمی 

ـــود. ـــی ب ـــیار بزرگ ـــه گام بس ـــد ک ـــازی ش روان س

عضو هیئت رئیسه و نایب رئیس کمیسیون حاشیه شهر از نگاه شوراى ششم به مناطق کم برخوردار مى گوید

توجه به  حاشیه شهر برای جبران کمبودها و ریل گذاری آینده

مروری بر مصوبات مهم

 شورای اسلامی دوره ششم
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 ما در شورای اسلامی شهر 
به نظر مردم و جامعه 

نخبگانی هم توجه کردیم 
و برای همین پروژه های 
زودبازده تصویب شد 

تا در این محلات پروژه هایی 
با نظر مردم تعریف شود



۱ ۴ ۰ ۳ یبھشــت  د ر ا   ۹  | ۱شــنبه
ھا ا ر شــو ھفتــه  مــه  ه نا یژ و ۱۰

ملیحه جهانبخش|«شورای ششم در سرلیست برنامه ها 

و شعارهایش رسیدگی به مسائل و مشکلات حاشیه 

شـهر مشـهد را مطرح کرده بود. حاشـیه شهر مشهد 

مسـئله ای جدی اسـت و اگر هر اقدامی در راستای 

تحـول ایـن مناطق شـود، درواقع مسـائل یک سـوم 

جمعیت شـهر زیارتی حضرت رضا(ع) حل می شود.»

مجیـد طهوریان عسـکری، رئیـس کمیسـیون ویـژه 

سـامان دهی حاشـیه شـهر مشـهد، صحبت هایش 

را درباره ضرورت توجه به حاشیه شهر با این سخنان 

شروع می کند و از مصمم بودن شورا برای رسیدگی 

به مناطق کم برخوردار شهر می گوید. آنچه در ادامه 

می آید، پاسخ های طهوریان عسکری به پرسش های 

ما درباره توجه به حاشـیه شـهر است.

به عنـوان رئیس کمیسـیون سـامان دهی 
حاشیه شهر دوره ششـم شورای اسلامی 
مشـهد، پـس از گذشـت ۲٫۵سـال از عمـر 
شـورای ششـم چه کارنامـه ای را در زمینه 
حاشـیه شـهر می توانیـد به مـردم اعـلام 

؟ کنیـد
سامان دهی حاشیه شهر مشهد به اندازه ای اهمیت 

دارد که حتــی رهــبر معظــم انقــلاب دســتور دادنــد 

ســتادی به ریاســت امام جمعــه مشــهد راه انــدازی 

ــن ترتیــب مســائل یک ســوم جمعیــت  شــود تا به ای

مشــهدالرضا(ع) حل شــود.  مســئله به انــدازه ای مهم 

ــه  ــوم بودج ــته در آلب ــال های گذش ــت که در س اس

دولــت هــم بــه آن اشــاره شــده و بــرای حــل مســائل 

حاشــیه شــهر در لایحــه بودجــه دولــت هــم بــرای آن 

اعتبــار اختصــاص داده شــده اســت. پیــرو اهمیــت 

همیــن مســئله و رفع این دغدغه، در شــورای ششــم 

ایــن خــط ســیر را دنبــال کردیــم که به جــای شــعار 

و حرف هایی که نتیجه اش را مردم مشــاهده نکنند،

به عنوان مجموعه سیاســت گذار و ناظر بر عملکرد 

شــهرداری مشــهد، منطبــق بــر بودجه شــهرداری 

مشهد برنامه ریزی شود.رشد بیش از ۱۵درصدی 

اعتبــارات حــوزه عمرانــی در ســال های اول 

و دوم شــورای ششــم در اختصاص بودجه های 

عمرانــی بــرای حاشــیه شــهر مصــداق همیــن 

نــگاه اســت. در آخریــن بودجــه شــورای پنجم 

با حــدود ۳۰درصــد اختصــاص منابــع و ســال 

اول شــورای ششــم با اختصــاص بیــش از ۵۰درصد 

منابع برای حاشــیه شــهر، روند رســیدگی به حاشیه 

شــهر در دســتورکار جــدی شــورا قــرار گرفــت.

پروژه هــای متنــوع زیرســاختی، یکــی از مصادیــق 

توجــه به اصــلاح بافت هــا و نوســازی در حــوزه بافت 

فرســوده اســت کــه در ایــن راســتا   بیــش از ۴۰هــزار 

پروانه از ســال۱۴۰۰ تا امروز در بافت های فرســوده 

و بافت هــای حاشــیه شــهر صادر شــده  اســت.

در زمینـه اجـرای پروژه هـا تا چـه انـدازه 
به مـردم نـگاه مشـارکتی و نقش آفرینـی 

؟ شـتید ا د
یکی از دغدغه هایی که پیش از شروع شــورا وجود 

ــف  ــرا و تعری ــردم در اج ــی م ــت، نقش آفرین داش

پروژه هــا بــود. برخــی مــردم گلایــه داشــتند که ما   

ــا  ــا در تصمیم گیری ه ــتیم، ام ــهیم هس ــهر س ش

و ساخت وسازهای شهری تأثیری نداریم. در اولین 

جلسه شورا طرحی دوفوریتی در قالب پروژه های 

ــهر  ــیه ش ــه حاش ــاد محل ــر هفت ــر ب ــازده ناظ زودب

و هــر محلــه ۱۰میلیاردتومــان را رقم زدیــم؛ اینکه 

مــردم اعــلام کننــد محله شــان چه نیازهایــی برای 

نوســازی دارد. ایــن تجربه ســال اول به انــدازه ای 

شــیرینی بــود که ۷۰۰میلیاردتومــان  در نظــر 

گرفتــه شــد. چندیــن محلــه هــم خــارج از حاشــیه 

شــهر داشــتیم که به پیوســتار حاشــیه شــهر وصل 

نیســتند و در ســال دوم درمجمــوع در هشــتاد 

محلــه، مــردم پــای گفت وگــو با مدیــران شــهر 

آمدند و به صورت مســتقیم در کمیته های نظارتی 

و جلســات مســتمر با این رویکرد برنامه ریزی شد.

در ســال دوم هــر محلــه ۱۵میلیاردتومــان یعنــی 

سرجمــع ۱۲۰۰میلیاردتومان و مجموع دو ســال 

ــهر  ــی ش ــه عمران ــان از بودج ــارد توم ۲هزارمیلی

ــان  ــردم و منتخب ــتقیم م ــارکت مس ــگاه مش را با ن

مــردم در شــورای اجتماعــی محــلات، مســاجد،

بســیج محلی، نمایندگان امور مســاجد، به کمک 

شــهرداری و کمیته های نظارتی جمع بندی شــد 

تا اگــر حــرف از مشــارکت مــردم می زنیــم، نقشــی 

هــم بــرای مــردم تعریــف کــرده باشــیم.

در این پروژه های عمرانی در حوزه حمل و 
اقداماتـی  نقـل بـرای حاشـیه شـهر چه 

انجـام شـده اسـت؟
تخصیــص پروژه هــای متنــوع عمرانــی به ویــژه 

با محوریــت حــوزه حمل ونقــل بــرای حاشــیه شــهر 

ــن دوره  ــود که در ای ــی ب ــر از دغدغه های ــی دیگ یک

ــل، ــن پ ــاخت چندی ــت. س ــرار گرف ــتورکار ق در دس

چندیــن دوربرگــردان و اصــلاح هندســی مهــم 

و کاربــردی از ایــن جملــه اســت که همگــی به دلیــل 

تســهیل در رفت وآمــد صــورت گرفــت. هرجــا راه 

ــال آن توســعه  ســامان دهی شــود، به دنب

نیــز رقــم خواهد خــورد. کمان حاشــیه 

شــهر که از طــرق در منطقــه۷ شروع 

می شــود و به منطقه هــای ۴،۵،۶،

۳ و ۲ تــا آرامــگاه فردوســی کشــیده 

شــده اســت، به صــورت هم زمــان 

و با تعــادل منابــع و عدالت واقعی 

منابــع در دســتورکار قــرار گرفــت 

و مــردم خــود شــاهد هســتند.

بســیاری از مدیــران اســتانی 

و بیــرون اســتان نیــز تحولــی 

ــد  ــاده اســت، تأیی ــاق افت را که در حاشــیه شــهر اتف

می کننــد. تعیین تکلیــف طرح هــای تفصیلــی نیــز 

نقــش مؤثــری در رونق بخشــی و توســعه حاشــیه 

شــهر و حرکــت بــرای توســعه به ســمت شرق مشــهد 

داشــت. ایــن طرح ها پانــزده تا بیســت ســال مغفول 

مانــده بــود.

چـه قول هایـی به مـردم دادیـد و چقـدر 
به آن هـا عمـل کردیـد؟

پهنه حاشـیه شهر وسعت بزرگی اسـت. بنده اعتقاد 

دارم که یـا قـول ندهـم یا تا حـل مسـئله به صـورت 

مسـتمر پیگیـر باشـم. به صـورت کلـی و درمجمـوع 

راضـی هسـتم که در ایـن دو سـال در کمیسـیون 

حاشـیه شـهر وقتـم را صرف حل کـردن مشـکلات 

و مسـائل مردم کرده ام. امیدوارم در سـال۱۴۰۳ نیز 

بقیه پیگیری هایی که می تواند برای حل مشـکلات 

حاشـیه شـهر مفید باشـد، دنبـال شـوند و از فرصت 

طلایـی اسـتفاده کنیـم. البته ایـن نویـد را می دهم 

که در سـال پایانـی شـورا برای حل مسـائل حاشـیه 

شـهر دسـتمان پر است.

دوره ششم شورا را نسبت به ادوار گذشته 
چطـور ارزیابـی می کنیـد؟ چه نقاط قوت 

و ضعفی دارد؟
یکــی از نقــاط قــوت دوره ششــم حضــور یــک جمــع 

جــوان در مجموعه شوراســت. انــرژی جوانی کمک 

می کند که در کنار مردم مســتمر و پیگیر برای کارها 

اقــدام کنند. حضور تعدادی از همکاران شــهرداری 

در شــورای اســلامی شــهر از ایــن منظر که شــناخت 

خوبــی از مســائل و اقدامات حوزه شــهرداری دارند،

انرژی بخــش بــود. توجــه به حــوزه حاشــیه شــهر نیــز 

ــف  ــاط ضع ــت. از نق ــم اس ــوت دوره شش ــاط ق از نق

بایــد به تغییراتــی کــه در رده مدیریتــی شــهردار 

ــته  ــته یا ناخواس ــم. خواس ــاره کن ــاد، اش ــاق افت اتف

تغییــر شــهردار باعــث فرصت ســوزی در اجــرای 

پروژه هــای شــهر مشــهد شــد کــه کاش ایــن اتفــاق 

ــار  ــی دچ ــا را در مقطع ــم م ــن تصمی ــاد. ای نمی افت

چالــش و تلاطــم کرد. البتــه خوش حالیم که ایشــان 

از اتهامــات تبرئــه شــدند، امــا امیدواریــم بــرای هیچ 

دوره دیگــری ایــن اتفــاق نیفتــد.

گفت وگو با مجید طهوریان عسکرى، رئیس کمیسیون سامان دهى حاشیه شهر مشهد

توجه به حاشیه شهر برگ زرین در کارنامه شوراست

سامان دهی حاشیه شهر مشهد به اندازه ای اهمیت 

دارد که حتــی رهــبر معظــم انقــلاب دســتور دادنــد 

ســتادی به ریاســت امام جمعــه مشــهد راه انــدازی 

ــن ترتیــب مســائل یک ســوم جمعیــت  شــود تا به ای

  مســئله به انــدازه ای مهم 

ــه  ــوم بودج ــته در آلب ــال های گذش ــت که در س اس

دولــت هــم بــه آن اشــاره شــده و بــرای حــل مســائل 

حاشــیه شــهر در لایحــه بودجــه دولــت هــم بــرای آن 

 پیــرو اهمیــت 

 در شــورای ششــم 

ایــن خــط ســیر را دنبــال کردیــم که به جــای شــعار 

و حرف هایی که نتیجه اش را مردم مشــاهده نکنند،

به عنوان مجموعه سیاســت گذار و ناظر بر عملکرد 

 منطبــق بــر بودجه شــهرداری 

۱۵درصدی 

اعتبــارات حــوزه عمرانــی در ســال های اول 

و دوم شــورای ششــم در اختصاص بودجه های 

عمرانــی بــرای حاشــیه شــهر مصــداق همیــن 

 در آخریــن بودجــه شــورای پنجم 

درصــد اختصــاص منابــع و ســال 

اقداماتـی  نقـل بـرای حاشـیه شـهر چه 
انجـام شـده اسـت؟

تخصیــص پروژه هــای متنــوع عمرانــی به ویــژه 

با محوریــت حــوزه حمل ونقــل بــرای حاشــیه شــهر 

ــن دوره  ــود که در ای ــی ب ــر از دغدغه های ــی دیگ یک

ــت ــرار گرف ــتورکار ق در دس

چندیــن دوربرگــردان و اصــلاح هندســی مهــم 

و کاربــردی از ایــن جملــه اســت که همگــی به دلیــل 

تســهیل در رفت وآمــد صــورت گرفــت

ســامان دهی شــود

نیــز رقــم خواهد خــورد

شــهر که از طــرق در منطقــه

می شــود و به منطقه هــای 

۳ و 

شــده اســت

و با تعــادل منابــع و عدالت واقعی 

منابــع در دســتورکار قــرار گرفــت 

و مــردم خــود شــاهد هســتند

بســیاری از مدیــران اســتانی 

و بیــرون اســتان نیــز تحولــی 
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۱ ۴ ۰ ۳ یبھشــت  د ر ا   ۹  | ۱شــنبه
ھا ا ر شــو ھفتــه  مــه  ه نا یژ ۱۱و

فاطمـه غلامـی| سیدحسـین علوی مقـدم از ابتـدای 

شـورای ششم سـکان دار کمیسـیون ورزش وجوانان 

در شـورای اسلامی شـهر مشهد بوده اسـت. افزایش 

اعتبارات ورزشی، ساخت مراکز ورزشی تربیتی در شهر 

و توسعه زیرساخت های ورزشی و آبی در حاشیه شهر 

مشـهد ازجملـه اقداماتی اسـت که در این دوره شـورا 

با هدف توجه به ورزش و جوانان پیگیری شـده است.

شناسـایی و بررسـی نقـاط ضعـف و قـوت در حـوزه 

ورزش به دلیـل رفـع کمبودهـا، نیازهـا و نارسـایی ها 

و ارائه طرح ها و پیشـنهادهای اصلاحـی و همچنین 

نظـارت بـر حسـن اجـرای مصوبـات ورزشـی ازجمله 

وظایف کمیسیون ورزش وجوانان در شورای اسلامی 

شـهر مشـهد اسـت. علوی مقـدم در ایـن گفت وگـو 

از عملکـرد دوونیم سـاله کمیسـیون ورزش وجوانـان 

شـورای اسـلامی مشـهد می گوید.

جنـاب علوی مقدم! بیـش از نیمـی از عمر 
شورای ششم سپری شده است. مصوبات 
مهـم شـورای ششـم در این مـدت در حوزه 

ورزش و جوانـان چه بوده اسـت؟
یکی از کارهای مهم پیشـنهاد تشکیل «شورای عالی 

ورزش» بود که از ابتدای فعالیت این دوره شـورا مطرح 

شـد و امیدواریم از این طریق بتوانیم گام های مؤثری 

در راستای رشد و اعتلای جایگاه ورزش مشهد برداریم.

همچنیـن با ایجاد کمیسـیون ورزش وجوانان، تلاش 

می کنیم در راسـتای حمایـت و ترویـج ورزش و ایجاد 

سـازوکار حمایت از برنامه های تشـکل های ورزشـی 

و مشـارکت در فعالیت هـای ورزشـی شـهر گام هـای 

مؤثری در ورزش مشهد برداریم.

افزایش ۳۰۰درصدی اعتبارات حوزه ورزش شهرداری 

برای ایجاد زیرساخت ها و اجرای برنامه های ورزشی،

توانمندسازی حوزه جوانان با همکاری دولت، ساخت 

مراکـز فرهنگـی، هـنری، رسـانه، ورزشـی و تربیتـی 

در همسـایگی مسـجدهای شـهر، اختصـاص ردیف 

اعتباری برای جوانان در شـهرداری بـرای اولین بار،

افزایش سرانه زیرساخت های ورزشی شهر که هم اکنون 

نیز در حـال پیگیری و انجام اسـت، ازجمله اقدامات 

اثرگـذاری به شـمار مـی رود که در مصوبات شـورای 

ششـم در حـوزه ورزش وجوانان صورت گرفته اسـت.

عـلاوه بر ایـن، از هر گـروه ورزشـی که توانایی اجرای 

برنامه هـای ورزشـی را به صـورت مشـارکتی داشـته 

باشـد، حمایت کرده ایم.

بـرای ۱٫۵سـال باقی مانـده تا پایـان دوره 
شـورای ششـم، در حـوزه جوانـان وورزش 

چه قول هایـی به مـردم می دهیـد؟
حمایت از ورزش را سرمایه گذاری اجتماعی می دانیم.

با همین هدف از ابتدای شورای ششم همه تلاشمان 

بر این بوده است که بتوانیم در کنار توسعه زیرساختی،

ظرفیت هـای ورزشـی را هـم در مشـهد ارتقـا دهیـم.

بنابراین تا پایان دوره شورای ششم این قول را به مردم 

مشهد می دهیم که بودجه پروژه های ورزشی را در سال 

جدید در اولویت قرار دهیم. همچنین با توسعه ورزش 

و حمایـت از نوجوانـان و جوانـان به ویـژه در حاشـیه 

شهر با استفاده از شناسایی ظرفیت های مشارکتی 

دیگردسـتگاه ها ازجملـه اداره کل ورزش وجوانـان 

و پیگیری عقـد تفاهم نامه با اداره کل ورزش وجوانان 

و دیگرسـازمان ها، ورزش مشهد را به جایگاه مطلوب 

برسـانیم. شناسایی و بررسـی قیمت همه زمینهای 

روباز شهرداری که نیاز به فنس کشی، روکش آسفالت،

چمـن مصنوعـی و نصـب تجهیـزات ورزشـی دارنـد 

و اجـرای آن هـا بـر اسـاس اولویـت 

از دیگربرنامه های ما در سـال 

جدیـد اسـت و امیدواریـم 

با تـلاش ایـن کمیسـیون 

به هدف برسیم.

تأسیس صندوق حمایت 

از پیشکسـوتان آقایـان 

و بانوان (شـامل ورزشـی،

فرهنگـی، هـنری، زیـارت،

رسـانه، گردشـگری)، ارائـه 

ری  ا مشـوق توسـط شـهرد

ن  ا ی جـو هـا   ج و ز   به

همـکاری وزارت    با

راه وشهرسازی، عقد 

تفاهم نامه با انجمن 

نویسـان  ورزشی 

کشور، راه اندازی 

۱۱۰خانه ورزش 

نـی  ا پهلو   و

انـدازی کمـپ ورزشـی  در ۱۱۰مسـجد شـهر، راه 

در شـهرک طـرق و سـاخت سـالن ورزشـی در پـارک 

طوبـی از دیگراقدامـات در راسـتای اعتـلای ورزش 

مشـهد خواهـد بـود.

از آنجا که کمبود و حتی نبود زیرساخت های 
ورزشـی در برخـی مناطـق حاشـیه شـهر 
محسوس است، در این حوزه چه اقداماتی 

انجـام داده اید؟
ساخت دوازده زمین چمن مصنوعی، دو سالن ورزشی 

توپـی، یک مجموعـه آبی، یک مجموعه تشـکی، یک 

سـالن بازی هـای رایانـه ای و یک سـالن پینگ پنگ 

برنامه ریـزی بـرای سـاخت  ویـژه حاشـیه شـهر و 

سـیزده فضـای ورزشـی سرپوشـیده دیگـر تا پایـان 

دوره در حاشـیه شـهر و ۱۰سـالن در دیگرمناطـق،

درمجموع ساخت ۲۳سالن ازجمله اقدامات در حوزه 

ورزش مشـهد در سـال جدید خواهد بـود. همچنین 

ایجـاد مراکـز رویـش نویـن به منظور توانمندسـازی 

و اشـتغال بانـوان به ویـژه در حاشـیه شـهر، اسـتخر 

شـهیدقربانی، هشـت مجموعـه سرپوشـیده و سـی 

زمین ورزشـی روباز بهره برداری شـده،۳۵ ایسـتگاه 

بدن سـازی پارکـی،۲۹مجموعـه ورزشـی درحـال 

سـاخت، بهره برداری از سـالن ورزشـی چندمنظوره 

مهرگان، کلنگ زنی سـاخت نخستین مجموعه 

ورزشـی بانوان در حاشیه شهر با نام شهربانو،

توزیع ۱۵۰هزار قطعه بلیت رایگان و نیمه بها 

ی استخردر حاشـیه شـهر،۷۰میلیـارد ریـال 

اعتبـار برای توسـعه زیرسـاخت های ورزشـی 

در مـدارس، طـرح «سـخاوت» بنیـاد علـوی،

توافـق اعطـای هشـتصد فقـره تسـهیلات بـرای 

اشـتغال زایی جوانـان، ایجـاد سـالن ورزشـی 

«بـرادران شـهیدنامی و تعریـف هشـت پهنه 

اسـتعدادیابی ورزشـی با محوریـت 

و تمرکـز بر حاشـیه شـهر فقط 

بخشی از اقدامات در حوزه 

ورزش وجوانـان حاشـیه 

شهر مشـهد است.

دربـاره برنامه هـای 
مناسبتی و توسعه 

ورزش مانند ورزش همگانی، شورای ششم 
چه سیاسـت هایی را به مدیریت شـهری 

تکلیـف کرده اسـت؟
ایجـاد باشـگاه ورزش شـهروندی بـرای تقویـت 

و انسجام فعالیت های رایگان ورزشی و دردسترس 

برای شهروندان مشهد در قالب های متفاوت یکی 

از برنامه هـای این کمیسـیون بوده اسـت. علاوه بر 

ایـن، تصویـب مصوبه تدویـن برنامه جامـع رویداد 

مشـهد با رویکـرد ویـژه بـه ورزش و جوانـان، بانـوان 

و خانواده، قدردانی از ورزشـکاران جانباز و معلول 

پاراآسیایی،   بهره برداری از ۹زمین ورزشی و تجهیز 

فضاهای ورزشـی در شهر، هشـت مجموعه ورزشی 

سرپوشـیده و سی زمین ورزشی روباز و ۳۵ ایستگاه 

بدن سـازی ازجملـه اقدامـات مؤثـر در کمیسـیون 

ورزش وجوانان بوده است.

گفتـه می شـود در مشـهد تفریـح جوانان 
کم اسـت. آیا شـورای اسلامی شـهر در این 

زمینـه اقدامـات مثبتی داشـته اسـت؟
در ایــن دوره تــلاش کردیــم تفریحــات و مراکــز 

سرگرم کننده را برای بزرگ سالان در مشهد راه اندازی 

کنیــم. در ایــن دوره به برگــزاری جشــنواره های 

تفریحی ورزشــی شــهری و منطقــه ای توجــه خاصی 

ــای کارآوردن ظرفیت هــای ورزش  ــا پ شــده اســت و ب

شــهر و با هم بســتگی و همدلی رویدادهای متفاوتی 

با گذشــته نیــز اجرا شــده و فضــای مهیج و بانشــاطی 

در دســترس شــهروندان قــرار گرفتــه اســت. برگزاری 

اولین المپیک شــهری، بزرگداشت نمایشگاه بانوان 

ــتاره ها، ــال س ــنواره فوتب ــزاری جش ــن، برگ کارآفری

توســعه زیرســاخت های پارک هــای بانــوان و تجهیــز 

فضاهای موجــود، ســاخت کلان پروژه کمپ ورزشــی 

«شهدای شهرداری، برگزاری نخستین دوره جشنواره 

ورزشــی رمضان با حضــور ۵هــزار ورزشــکار، برگزاری 

نخستین دوره مســابقات فوتسال پاکبانان، برگزاری 

نخســتین جشــنواره ورزشــی بانــوان مشــهدی 

و برگــزاری جشــنواره تفریحــی ورزشــی فجــر انقلاب 

با حضور دانش آمــوزان، از دیگراقدامات بوده اســت.

برگـزاری ۲۰۵رویـداد تفریحی ورزشـی و  ۴۶رویـداد 

ورزشـی ویـژه آقایـان، از اقدامـات دیگـر در ایـن دوره 

بـوده اسـت .

سیدحسین علوى مقدم از نگاه شوراى ششم به ورزش و جوانان مى گوید

حمایت از ورزش را سرمایه گذاری اجتماعی می دانیم

چمـن مصنوعـی و نصـب تجهیـزات ورزشـی دارنـد 

و اجـرای آن هـا بـر اسـاس اولویـت 

از دیگربرنامه های ما در سـال 

جدیـد اسـت و امیدواریـم 

با تـلاش ایـن کمیسـیون 

به هدف برسیم.

تأسیس صندوق حمایت 

از پیشکسـوتان آقایـان 

و بانوان (شـامل ورزشـی،

 هـنری، زیـارت،

 گردشـگری)، ارائـه 

ری  ا مشـوق توسـط شـهرد

ن  ا ی جـو هـا   ج و ز   به

همـکاری وزارت    با

، عقد 

تفاهم نامه با انجمن 

نویسـان  ورزشی 

 راه اندازی 

خانه ورزش 

نـی  ا پهلو   و

زمین ورزشـی روباز بهره برداری شـده

بدن سـازی پارکـی،۲۹مجموعـه ورزشـی درحـال 

سـاخت، بهره برداری از سـالن ورزشـی چندمنظوره 

مهرگان، کلنگ زنی سـاخت نخستین مجموعه 

ورزشـی بانوان در حاشیه شهر با نام شهربانو

۱۵۰توزیع ۱۵۰توزیع ۱۵۰هزار قطعه بلیت رایگان و نیمه بها 

ی استخردر حاشـیه شـهر

اعتبـار برای توسـعه زیرسـاخت های ورزشـی 

« طـرح « طـرح «سـخاوت در مـدارس،

توافـق اعطـای هشـتصد فقـره تسـهیلات بـرای 

اشـتغال زایی جوانـان، ایجـاد سـالن ورزشـی 

«بـرادران شـهیدنامی و تعریـف هشـت پهنه 

اسـتعدادیابی ورزشـی با محوریـت 

و تمرکـز بر حاشـیه شـهر فقط 

بخشی از اقدامات در حوزه 

ورزش وجوانـان حاشـیه 

شهر مشـهد است

دربـاره برنامه هـای 
مناسبتی و توسعه 

توسعه زیرساخت های 
ورزشی و اقدامات شورای 

ششم برای جوانان 
به روایت آمار
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فعالیت های  مهم شورای اسلامی در دوره ششم

ســعیده آل ابراهیــم| مردم مــداری و مشــارکت دادن 

مــردم به طور مســتقیم بــرای ایفای نقــش در اجرای 

ــان  ــلات زندگی ش ــه و مح ــی که در منطق پروژه های

اســت، از تأکیدات شــورای ششــم بوده است و حتی 

در شــعارهای زمــان انتخابات نیز جــذب حداکثری 

ــمان  ــد. با ای ــده داده بودن ــی را وع ــارکت مردم مش

فرهمنــدی که نایب رئیــس شــورای اســلامی شــهر 

مشــهد اســت، درباره همین مبحث و دیگراقداماتی 

که شــورای ششــم از آن به عنــوان نقــاط طلایــی 

کارنامــه اش صحبــت به میــان مــی آورد، گفت وگــو 

کرده ایــم. آنچــه در ادامــه می آیــد، پاســخ های 

ــا از عملکــرد شــورای  فرهمنــدی به پرســش های م

ششــم در ۲٫۵ســال گذشــته است.

موانع و مشــکلاتی که شــورای ششم با آن 
ــوده و در عیــن حــال با پیگیــری  ــه رو ب روب
و تدبیر پشت سر گذاشته چه بوده است؟
بخشــی از موانــع مربــوط به ســطح مدیریتــی 

در مدیریت شــهر بود. برای شــهردار مســئله قضایی 

پیــش آمد و مجبور شــدیم شــهردار دیگــری انتخاب 

کنیــم. متأســفانه همیــن موضــوع زمانــی را که زمان 

طلایی مدیریت شــهری بــود، از ما گرفــت. به همین 

دلیــل در ســال دوم زمــان زیــادی از مــا گرفتــه شــد 

و عقــب افتادیــم. بخشــی از مســائلی که بــرای 

شــورا در ابتــدای ایــن دوره آســیب ایجــاد کــرد، ایــن 

بــود که از قبــل سیاســت گذاری مناســبی بــرای 

ــدیم  ــور ش ــت. مجب ــود نداش ــهری وج مدیریت ش

از صفــر شروع کنیــم و بــا رویکــردی که از ابتــدا 

داشــتیم، سیاســت گذاری کردیم و آن ها را به سطح 

اجــرا رســاندیم. ایــن کار هم زمانــی را از شــورا گرفت 

و موجــب شــد کمــی دیرتــر کارهــای عملیاتــی 

ــه از دوره  ــی ک ــم. بدهی های ــی را شروع کنی و اجرای

قبــل باقــی مانــده بــود، تا حــدودی مــا را درگیــر کرد 

و ســاختار حــوزه مطالعــات شــهرداری آمادگــی 

نداشــت که به سرعــت خــود را همــراه کنــد.

از زمانی که شورای ششم آغازبه کار کرده،
دغدغه درآمدهای پایدار را داشــته است.
در راســتای رفــع ایــن دغدغــه و ایجــاد 
درآمدهای پایدار چقدر سیاســت گذاری 

کرده ایــد؟
قانون درآمـد پایدار که در اوایل این دوره ابلاغ شـد،

نظامـات مالـی شـهرداری را به طـور کامـل به هـم 

ریخت. این قانون هرچه مصوبه از قبل برای تکمیل 

بحث هـای مربـوط به مدیریت شـهری داشـتیم،

ابطـال کـرد و از دسترسـمان خـارج شـد. بنابرایـن 

مجبور شـدیم سـاختار جدیدی برای تکمیل قانون 

ابلاغ شـده ایجـاد کنیـم و هنوز هـم درگیر هسـتیم.

این کار وقـت زیادی از ما گرفت و موجب شـد بخش 

زیادی از درآمدهای ما که در حوزه شهرسازی محقق 

می شـد، مختـل شـود. طرح هـای تفصیلـی به ایـن 

موضـوع کمـک کـرد و بایـد کار را در چارچـوب ایـن 

طرح هـا پیش می بردیم. این کار زمان یک سـاله ای 

را از مـا گرفت و هنـوز هم صددرصد فعال نشـده، اما 

کار در حال پیش رفتن اسـت. در همه این دوسـالی 

که با بودجه سروکار داشـتیم و بودجه شهر را محقق 

کردیم، بیش از صددرصد منابعی که پیش بینی شده 

بود، محقق شد، اما به هرحال منابعی که به خصوص 

در حـوزه شـهری ماننـد پروانه هـا، پایـان کار و...

پیش بینـی کـرده بودیـم، با قانـون درآمد پایـدار و با 

طرح هـای تفصیلـی جدیـد مختل شـد. یکـی دیگر 

از موانعـی که داشـتیم، تأمین منابع جدیـد و پایدار 

درآمدی برای شـهر بود که باوجـود تلاش های زیاد،

هنـوز نتوانسـته ایم به پایداری در این حوزه برسـیم.

درواقـع نتوانسـتیم منابـع شـهرداری را به صـورت 

پایـدار از حـوزه ساخت وسـاز جدا کنیـم و به سـمت 

حوزه های دیگـر ببریم.

دیپلماســی ملــی و بین المللی برای کمک 
به توســعه شــهری یکــی از اهرم هــای مهم 
ــت. ــهری اس ــای ش ــت مدیریت ه موفقی
در دوره اخیــر از ایــن ظرفیــت چقــدر برای 
گره گشــایی از مشکلات مشــهد استفاده 

شــده اســت؟
در نگاه اولیه که به مدیریت شــهری داشــتیم، مشهد 

را جهان شــهر برکــت و کرامــت تصویــر کردیم. تلاش 

کردیــم مشــهد را به عنــوان شــهر زیــارت در همیــن 

مســیر حرکت بدهیم و نگاه جهان شــهری این شــهر 

به عنــوان شــهر محــوری در ســطح منطقــه و جهــان 

یکــی از محورهــای اصلــی مــا بــود. بــرای اینکــه ایــن 

حــوزه را بتوانیم فعال کنیم و در ایــن حوزه اثرگذاری 

داشــته باشــیم، چنــد اقــدام مهــم را پیــش گرفتیــم 

که یکــی از آن هــا سیاســت و ابــزار خواهرخواندگــی 

با شــهرهای مهمــی اســت که در حــوزه تمدنــی 

و فرهنگی ما تعریف می شــوند و تــلاش کردیم زمینه 

ارتباطــات بین المللــی را فراهــم کنیــم. مصوبــه ای 

ــا شــهر کربــلا خواهرخوانــده شــویم. داشــتیم که ب

ــیای میانه پیگیری  همچنین با برخی کشورهای آس

شــده اســت که ایــن اتفــاق بیفتــد. مصوبــات مهــم 

دیگــری نیــز در خصــوص پــادگان مشــهد و وضعیت 

اراضــی آن داشــتیم که از اقدامــات مهم شوراســت.

اکنــون پــروژه دیگــری در حــد و انــدازه 
پــروژه پــادگان در شــهر داریــم که تبدیــل 
نیازمنــد رســیدگی  به چالــش شــده و 
و پیگیــری شــورای اســلامی شــهر باشــد؟
بعضــی کاربری هــای بــزرگ دیگــری در شــهر مانند 

زنــدان وجــود دارد که محدودیــت ایجــاد کرده انــد.

به تازگــی جلســاتی با دســتگاه قضــا بــرای انتقــال 

زندان داشــتیم و اگر بتوانیم به جمع بندی برسانیم،

ایــن فضــا نیــز در اختیــار شــهر قــرار خواهــد گرفــت.

ــوز  ــوس اســت و هن ــئله در کش وق ــن مس ــون ای اکن

به نتیجه روشــنی نرســیده اســت.

ــان دوره  ــا پای ــود که ت ــدوار ب ــوان امی می ت
ششم شــورای اسلامی شــهر این موضوع 

به ثمــر برســد؟
امیدواریــم تا پایــان ایــن دوره دســت کم به توافقات 

اولیه برســیم و بتوانیــم تفاهم نامه یا قــرارداد مربوط 

را امضــا کنیــم. البتــه هــر زمانــی که تفاهم نامه امضا 

شــود، بایــد زنــدان دیگری ســاخته شــود تا بتــوان آن 

را منتقــل کرد. مجموعه دســتگاه قضایی و ســازمان 

زندان هــا ســاخت زنــدان جدیــد را در خارج از شــهر 

آغاز کــرده و در حــال پیشــبرد کار اســت، امــا انتقــال 

زنــدان منــوط به تکمیــل آن پــروژه و آماده ســازی 

مقدمــات آن اســت که ظرفیــت کافــی بــرای انتقــال 

داشــته باشــد. تــلاش بــر ایــن اســت که زیرســاخت 

حقوقــی، قانونــی و توافقــات مدیریتــی آن را در ایــن 

دوره به نتیجــه برســانیم.

دی ماه پارسال از تشــکیل کمیته ای برای 
تقویــت هم افزایــی بین دســتگاهی بــرای 
مقابلــه با تکدیگــری گفتــه بودیــد. نتیجه 
فعالیــت ایــن کمیته به کجا رســیده اســت؟

حــوزه    در   رویکردهــای دیگــری که   ز یکــی ا

مدیریت شــهری بــه آن توجــه داشــتیم، رویکــرد 

ــوده اســت و تــلاش کردیــم  فرهنگــی و اجتماعــی ب

شــاخص های فرهنگی و اجتماعی مدیریت شهری 

را ارتقــا دهیــم. بــرای اینکــه ارتباط مدیریت شــهری 

با مــردم را ارتقا دهیــم و فضای عمومی شــهر را بهبود 

ببخشــیم، در حــوزه فرهنگــی کارهای بزرگــی انجام 

ــگاه های مخاطب محوری ایجاد شد. در حوزه  و باش

اجتماعــی نیــز چند مســئله جدی ماننــد تکدیگری،

ــادان متجاهــر و آســیب های اجتماعــی دیگــر  معت

ماننــد طــلاق در مشــهد داشــتیم. نه به صراحــت اما 

تلویحــی می توانیــم بگوییم که در همــه این حوزه ها 

شــهرداری مســئولیت دارد، امــا در حــوزه تکدیگری 

به صراحــت در قانون برای شــهرداری ها مســئولیت 

تعییــن شــده که بیــن شــهرداری و نهادهــای دیگــر 

مشــترک است.

مشــهد شــهر زیارتی اســت و هم از لحــاظ اقتصادی 

و هــم از لحاظ اجتماعی به این شــهر توجه کرده ایم.

دســتگاه قضایی و دیگردســتگاه ها همکاری خوبی 

ــه  ــت که کمیت ــده اس ــن ش ــر ای ــرار ب ــته اند و ق داش

ویژه ای تشــکیل شــود.

نایب رئیس شوراى اسلامى شهر از ریل گذارى اصلى در شوراى ششم مشهد مى گوید

حرکت در مسیر جهان شهر برکت و کرامت
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ملیحه جهانبخـش| پروژه ها و برنامه های کمیسـیون 

خدمات شـهری و محیط زیسـت، ارتباطـی ملموس 

با زندگی شهروندان دارد. در ۲/۵سال گذشته در این 

حـوزه، پروژه هـای بسـیاری تعریـف شـده و به دلیل 

«بحـران آب»، موضـوع مدیریـت و تأمیـن آب فضـای 

سـبز شـهری از موضوعـات مهـم در این بـاره بـوده 

اسـت. همچنین اقدامات انجام شـده درباره ایجاد 

و راه انـدازی تصفیه خانه هـا، کلنگ زنـی مخـزن آب 

و پروژه هـای مدیریت پسـماند با رویکرد مشـارکتی 

مـردم در ایـن زمینـه، از پروژه هـای تأمل برانگیـز 

اسـت. حسـن کریمدادی، عضو هیئت رئیسـه شورا 

و رئیس کمیسـیون خدمات شـهری و محیط زیست 

اسـت که درکنار این مسـئولیت، ریاست کمیسیون 

ایثارگران را نیـز برعهده دارد. در ادامه، عملکرد این 

کمیسـیون ها  در ۲/۵سـال گذشـته را در گفت وگـو 

بـا وی مـرور می کنیم.

جناب کریمدادی! خیلی ها جنگ آینده را جنگ 

آب می دانند، نه جنگ نفت. بنابراین مدیریت 

در مصرف آب ازجمله در فضاهای سبز شهری،

خیلی اهمیت دارد. پروژه بیست وپنج ساله ای 

که با هدف تأمین آب فضای ســبز برنامه ریزی 

کرده اید، در چه مرحله ای است؟

به همت شــورای اسلامی شــهر و شــهرداری مشــهد 

ــه ای و  ــه منطق ــدار و مجموع ــوب فرمان ــک خ و کم

آب وفاضــلاب مشــهد و اســتانداری محــترم قرارداد 

ــال  ــاب در س ــب پس ــون مترمکع ــد ۱۱٫۲میلی خری

بــه مــدت ۲۵ســال بســته شــد کــه قابلیــت افزایــش 

مــدت بــه ۳۵ســال را دارد. بــرای انتقــال این پســاب 

ــهد، ــبز مش ــای س ــاری فض ــبکه آبی ــه ش ــق ب و تزری

قــرارداد خط انتقــال بــه مبلــغ ۱۳۵۰میلیاردتومان 

بــا قــرارگاه ســازندگی خاتم الانبیــا(ص) منعقــد شــد.

همچنیــن قراردادهــای احــداث تصفیه خانــه 

ــه  ــل تصفیه خان ــور و تکمی ــورت التیم ــاب، کال آفت

آزادی بــه زودی منعقــد می شــود تــا شــهر مشــهد بــا 

چالــش کمبــود آب در فضــای ســبز مواجــه نباشــد.

شــما در حوزه محیط زیست و خدمات شهری 

به موضوع پسماند در پروژه ها و به ویژه مشارکت 

شهروندان نگاه ویژه ی داشته اید، در این باره 

توضیح می دهید؟

در حوزه پسماند علاوه بر امور روزانه تنظیف و نظافت 

شـهری، چنـد پـروژه کلان به منظـور ارتقـای سـطح 

مدیریـت پسـماند مشـهد تعریـف شـد و بـا پیگیری 

مستمر درحال اجراست. اولین اقدام برای افزایش 

مشـترکان خدمات آنلاین، طرح جمع آوری پسماند 

تفکیک شـده بود.

ابتدای دوره ششـم شـورا این تعداد حـدود ۳۰هزار 

مشـترک بـود کـه درحال حـاضر تعـداد مشـترکان 

بـه بیـش از ۳۷۰هـزار نفـر رسـیده اسـت و بـه تبع آن 

پسـماند تفکیک شـده نیـز افزایش داشـته و صنایع 

تبدیلی نیز درکنار آن توسـعه یافته اسـت. همچنین 

شرکت هـای خدمات دهنـده در ایـن حـوزه از دو 

شرکـت بـه هشـت شرکـت افزایـش یافتـه اسـت. از 

دیگـر اقدامـات، آغـاز فراینـد به کارگیـری پیمانکار 

برای احداث کارخانه اسـتحصال خـاک و نخاله در 

مشـهد اسـت که بـه زودی بـا به کارگیـری پیمانکار،

عملیـات اجرایـی آن آغـاز می شـود. شـهر مشـهد 

با تولیـد ۱۷هزار تـن نخاله، ظرفیـت خوبی برای 

اسـتحصال آن دارد.

پـروژه احـداث کارخانـه تولید بیـوگاز و تولید 

برق از آن، با اصلاح قرارداد آن شتاب گرفته 

اسـت و تا آخر امسـال به اتمام می رسـد.

همچنین کارخانه احداث زباله سـوز 

در مرحلـه انتخـاب سرمایه گـذار اسـت کـه به زودی 

انتخاب خواهد شـد. رویکرد ایـن کارخانه، ممانعت 

از دفـن زبالـه و تولیـد بـرق از زبالـه اسـت کـه ثمرات 

 محیط زیسـتی و اقتصـادی خوبـی بـرای مشـهد 

خواهـد داشـت. چندیـن پـروژه زیسـت محیطی در 

قالب کارخانه های صنایـع تبدیلی تاکنون احداث 

و بهره برداری شـده اسـت.

درمجمــوع عملکرد ۲/۵ســال خــود را چطور 

ارزیابی می کنید؟ آیا ممکن است این پروژه ها 

تا پایان دوره ششم به اتمام نرسد؟

پروژه هــای برنامــه میان مــدت بایــد در ایــن دوره 

به جایــی برســد که اگر در ایــن دوره به پایان نرســید،

ــرداری برســد؛ در دوره بعــد تکمیــل شــود و به بهره ب

همان طــور که مــا در ایــن دوره خیلــی از پروژه هــای 

دور قبــل را به پایــان رســاندیم. دربــاره عملکردمــان 

بایــد دیگــران قضــاوت کننــد. هــر دوره قوت هــا 

و ضعف هایــی دارد. قــوت مــا پروژه هایــی اســت 

که تعریــف کرده ایــم. همچنیــن بخشــی از اعضــای 

ــهری  ــران ش ــه مدی ــهر از بدن ــلامی  ش ــورای اس ش

هســتند و در این بــاره اطلاعــات خوبــی دارنــد 

ــن  ــف ای ــد. از ضع ــد کنن ــائل را رص ــد مس و می توانن

ــا  ــی پروژه ه ــی بعض ــدن مقطع ــز متوقف ش دوره نی

ــارات  ــت که خس ــف اس ــل مختل ــته به دلای در گذش

ــن دوره  ــا در ای ــن پروژه ه ــه ای ــم زد؛ البت ــی را رق مال

احیــا شــده اند؛ مثــل بوســتان هفتادوســه هکتاری 

کرامــت در شــهرک شــهیدرجایی کــه عملیــات 

ــال  ــد و در س ــاز ش ــته آغ ــال گذش ــداث آن در س اح

ــر  ــت و علاوه ب ــام اس ــال انج ــدرت درح ــا ق ــاری ب ج

افزایــش سرانــه فضــای ســبز مشــهد، منجــر بــه 

ــوص در  ــهروندان به خص ــدی ش ــش رضایتمن افزای

حاشــیه شــهر خواهد شــد. این پــارک دارای هشــت 

بــاغ اســت کــه بــا مطالعــات انجام شــده در ســطوح و 

اقشــار قابلیــت اســتفاده خواهــد داشــت.

شورای ششــم برای راه اندازی تصفیه خانه ها 

و تأمین آب فضــای ســبز چه اقداماتی انجام 

داده است؟

حــدود ۶۰ تــا ۶۵درصــد فعالیت هــای شــهرداری 

مربوط به حوزه خدمات شــهری اســت؛ ماننــد ایمنی 

شــهری، جمع آوری زباله در حوزه پسماند و.... در این 

ــده  ــدی ش ــف و اولویت بن ــروژه تعری ــت پ ــوزه بیس ح

اســت. اولویت هــا، مــا را به ســمت تأمیــن آب فضــای 

ســبز شــهری برد. چــون چندین ســال خشک ســالی 

پی درپــی داشــته ایم، بایــد بــرای تأمیــن منابــع آبــی 

ــمت  ــا به س ــدها و بارندگی ه ــا، س ــای آب چاه ه به ج

پســاب برویم.در این دوره باتوجه به کاهش منابع آب،

احــداث چنــد تصفیه خانــه در دســتورکار قــرار گرفت 

و همان طــور کــه قبــلا توضیح دادم، تمام ســعی شــورا 

و شــهرداری در ایــن دوره اتمــام آن اســت. همچنیــن 

خطــوط اصلــی و مویرگــی شــبکه توزیــع آب با سرعت 

ــده  ــاب های خریداری ش ــا پس ــت ت ــال اجراس درح

و پســاب های تولیــدی تصفیه خانه هــا بــه شــبکه 

ــارم  ــد. در دوره چه ــدا کن ــال پی ــهری انتق ــر ش معاب

قراردادهــای خوبــی بــرای ایجاد تصفیه خانــه لوکال 

چهل بــازه بســتند، امــا متأســفانه ایــن تصفیه خانــه 

ــازه  ــه چهل ب ــم تصفیه  خان ــد. دوره پنج ــداث نش اح

را به نتیجــه رســاندند و مــا بــرای تکمیــل ایــن پروژه ها 

اقدامــات اساســی را شروع کردیــم. تصفیه خانــه 

ــکار  ــی از پیمان ــدام عملیات ســیدی را با ۵۰درصــد اق

تحویــل گرفتیم و به زودی به پیمانــکار دیگری واگذار 

می کنیــم تــا در کمــتر از یک ســال به بهره بــرداری 

ــم  ــرارگاه خات ــز به ق ــه آزادی را نی ــد. تصفیه خان برس

ــان  ــغ ۶۰۰میلیاردتوم ــراردادش به مبل ــم و ق داده ای

بســته شــده اســت و مصوبه شــورا را دارد. تصفیه خانه 

التیمــور و تصفیه خانــه آفتــاب نیــز در مرحلــه اجــرای 

قــرارداد هســتند.

به نظر می رسد در دوره ششم، اقدامات ویژه ای 

برای خانواده شهدا، ایثارگران و جانبازان انجام 

شده است. در این باره توضیح بدهید.

شورای اسلامی  در دوره ششم برای ایثارگران و شهدا 

اقدامات خوبی انجام داده است. در برنامه میان مدت 

براسـاس مصوبـات مجلس و هیئت دولـت به تبدیل 

وضعیـت ایثارگران اقدام کردیـم. تا امروز از مجموع 

۵هزارو۸۰۰نفـر که در گزینـش پرونـده تشـکیل 

داده اند،۴هزارو۵۵۰نفر تا پایان سـال۱۴۰۲ حکم 

کارگزینـی گرفته انـد. از افتخارات ایـن دوره، اقدام 

در راستای ساخت المان شهداست که برای بخشی 

از ایـن طرح هـا مناقصه برگزار شـده اسـت و بخشـی 

نیز درحـال برگزاری اسـت. عملیـات اجرایی معراج 

شـهدا نیز آغاز شده است.

عضو هیئت رئیسه و رئیس کمیسیون خدمات شهرى شوراى اسلامى شهر از کارنامه شوراى ششم در حوزه محیط زیست مى گوید

ترسیم چشم انداز ٢٥ساله در مدیریت آب

در مصرف آب ازجمله در فضاهای سبز شهری

خیلی اهمیت دارد. پروژه بیست وپنج ساله ای 

که با هدف تأمین آب فضای ســبز برنامه ریزی 

کرده اید، در چه مرحله ای است؟

شـهری، چنـد پـروژه کلان به منظـور ارتقـای سـطح 

مدیریـت پسـماند مشـهد تعریـف شـد و بـا پیگیری 

مستمر درحال اجراست

مشـترکان خدمات آنلاین

تفکیک شـده بود

ابتدای دوره ششـم شـورا این تعداد حـدود 

مشـترک بـود کـه درحال حـاضر تعـداد مشـترکان 

۳۷۰بـه بیـش از ۳۷۰بـه بیـش از ۳۷۰

پسـماند تفکیک شـده نیـز افزایش داشـته و صنایع 

تبدیلی نیز درکنار آن توسـعه یافته اسـت

شرکت هـای خدمات دهنـده در ایـن حـوزه از دو 

شرکـت بـه هشـت شرکـت افزایـش یافتـه اسـت

دیگـر اقدامـات، آغـاز فراینـد به کارگیـری پیمانکار 

برای احداث کارخانه اسـتحصال خـاک و نخاله در 

مشـهد اسـت که بـه زودی بـا به کارگیـری پیمانکار

عملیـات اجرایـی آن آغـاز می شـود

۱۷با تولیـد ۱۷با تولیـد ۱۷هزار تـن نخاله

اسـتحصال آن دارد

پـروژه احـداث کارخانـه تولید بیـوگاز و تولید 

برق از آن، با اصلاح قرارداد آن شتاب گرفته 

اسـت و تا آخر امسـال به اتمام می رسـد

همچنین کارخانه احداث زباله سـوز 

فعالیت های  مهم شورای اسلامی در دوره ششم
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فاطمـهغلامـی| حجت الاسلام والمسـلمین حسـن 

منصوریـان از ابتـدای شـورای ششـم سـکان دار 

کمیسیون فرهنگی، اجتماعی، زیارت ، گردشگری  و 

رسانه شورای اسلامی شهر مشهد بوده است. کمک 

به توسـعه کیفـی و کمـی زیـارت و فرهنـگ میزبانی 

در مدیریـت یکپارچـه شـهری، پیشـگیری، کنـترل 

و کاهش آسـیب های اجتماعی و افزایش اعتبارات 

فرهنگی به خصوص در حاشـیه شهر مشهد ازجمله 

اقداماتی است که در این دوره از شورا با هدف توجه 

به مقولـه فرهنگ و زیارت پیگیری شـده اسـت.

بررسی سیاسـت ها و شـاخص های حوزه فرهنگی،

اجتماعـی و زیـارت، بررسـی و اعـلام نظـر دربـاره 

شناسـایی فرصت هـا، بررسـی تهدیدهـا و نقـاط 

قـوت و ضعـف شـهر مشـهد در حوزه هـای فرهنگی،

اجتماعـی و زیـارت به منظـور ارائـه پیشـنهادهای 

اصلاحـی با توجـه به فرهنـگ نـاب ایرانی اسـلامی 

و ارزش هـای انقـلاب اسـلامی، برنامه ریـزی درباره 

تقویت مشـارکت مردم در امـور فرهنگی، اجتماعی 

و زیارت ازجمله وظایف کمیسیون فرهنگی، اجتماعی،

زیارت و گردشـگری شـورای اسـلامی شـهر مشـهد 

اسـت. در این بـاره کارنامـه شـورای ششـم در حوزه 

فرهنگی و اجتماعی را از حجت الاسلام والمسلمین 

منصوریـان جویا شـدیم.

جنـاب منصوریـان! بیـش از نیمـی از عمر 
شورای ششم سپری شده است. مصوبات 
مهـم شـورای ششـم در حـوزه فرهنگـی 

چه بـوده اسـت؟
تدوین رویکردها و سیاست های فرهنگی اجتماعی 

پیگیــری ســاختار    شــورای اســلامی شــهر و

فرهنگی اجتماعــی شــهرداری با هــدف تقویــت 

حــوزه فرهنگــی در شــهرداری و پیگیــری وضعیــت 

منابــع انســانی ســازمان فرهنگی اجتماعــی و نــوع 

قراردادهــای کارکنــان آن با هــدف ایجــاد عدالــت 

بین کارکنان و بهره مندی هرچه بیشــتر از خدمات،

تشکیل کارگروه های تخصصی و پژوهشی با حضور 

فرهیختگان، تلاش برای افزایش اعتبارات فرهنگی 

در اصلاح بودجــه۱۴۰۰ و بودجه۱۴۰۱ شــهرداری 

ــوراهای  ــه ش ــلاح آیین نام ــری و اص ــهد، بازنگ مش

اجتماعــی محــلات با هــدف افزایــش مشــارکت 

ــا، ــازی و تصمیم گیری ه ــهروندان در تصمیم س ش

ــر  ــذاری و تغیی ــه نام گ ــلاح آیین نام ــری و اص بازنگ

ــه  ــی ازجمل ــن عموم ــر و اماک ــا، معاب ــام خیابان ه ن

ــور  ــت. به ط ــوده اس ــن دوره ب ــر در ای ــات مؤث اقدام

کلــی نــگاه شــورا بازنمایــی هویــت دینــی، تاریخــی 

و فرهنگــی مشــهدالرضا(ع) بــوده اســت.

همچنیـن پیگیـری و تعیین تکلیف روز ملی مشـهد 

در شورای اسلامی شهر و ارسال آن به شورای فرهنگ 

عمومی استان، توجه و اهتمام ویژه به پیوست فرهنگی 

به عنوان یکی از رویکردهای مهـم و موردمطالبه در 

پروژه هـا، تغییـر رویکـرد در مدیریـت بوسـتان های 

شهر با هدف اجتماعی شـدن بوستان ها و بازنگری 

در رویکـرد فرهنگ سراهـا و مناطـق شـهرداری 

مشهد از دیگراقدامات مهم کمیسیون فرهنگی 

و اجتماعی شـورای ششم بوده است.

رویکردهـا و سیاسـت های اصلـی 
شـورا در مناسـبت های مختلـف 
هایی  چـه سیاسـت  چیسـت و 
به مدیریت شـهری تکلیـف    را

؟ کنـد   می
، زی ســا   ی تصمیم هــا یند زی فرا ســا   ف شفا

ــای  ــا و برنامه ه ــرای فعالیت ه ــری و اج تصمیم گی

ــه ای  ــلاق حرف ــای اخ ــی، ارتق ــی و اجتماع فرهنگ

ــهد با آموزش و ارائه خدمات  کارکنان شهرداری مش

ــت. ــوده اس ــا ب ــواده آن ه ــوب به خان ــی مطل فرهنگ

همچنیــن ارتقــای روحیه هم گرایــی، تعاون، اخوت،

صداقت، نظم و قانون گرایی مســئولان و آحاد مردم،

نهادینه ســازی و عملیاتی کــردن پیوســت فرهنگی 

و اجتماعــی در فرایندهــا و در کلان پروژه هــای 

شــهری، عدالت محــوری، یکپارچگــی و هدفمندی 

مشــارکت های اثربخــش با نهادهــا و دســتگاه های 

دولتی و غیردولتی، خانواده محوری و محله مبنایی 

با محوریت مساجد و تشکل های مردمی در مهندسی 

ــت  ــواردی اس ــهری از دیگرم ــعه ش ــی و توس فرهنگ

که در شــورای ششــم پیگیــر آن بوده ایــم.

تســهیلگری نظــارت  همچنیــن زمینه ســازی و 

ــالان  ــگان و فع ــردم، نخب ــثری م ــارکت حداک و مش

فرهنگــی و اجتماعــی، واســپاری اجــرای رویدادهــا 

و فعالیت هــای فرهنگــی و اجتماعــی هدفمنــد 

ــای  ــی، ارتق ــن و انقلاب ــی مؤم ــکل های مردم به تش

هــنر متعهد و مترقــی با حمایــت از هنرمنــدان بومی 

ــای  ــلامی، ارتق ــلاب اس ــای انق ــر ارزش ه ــی ب مبتن

ســلامت فردی و اجتماعی در ابعاد جســمی، روانی،

روحی و معنوی زائران و مجاوران،  کمک به تأســیس 

ــرای  ــی ب ــات تخصص ــکل ها و مؤسس ــعه تش و توس

پیشــگیری از آســیب های اجتماعــی، کمــک به حل 

مســائل فرهنگــی و اجتماعــی نوجوانــان، جوانــان،

زنــان و توان یابــان با اولویــت حاشــیه شــهر ازجملــه 

سیاســت های اصلــی شــورای ششــم بــوده اســت.

فرهنگ شهروندی یکی از مباحثی است 
که به ویژه برای شهر زیارتی مشهد و حضور 
میلیون هـا زائـر در سـال، انتظـار مـی رود 
کارهـای ویـژه ای در این بـاره انجـام شـود.
در این بـاره شـورای ششـم چه گام هایـی 

برداشـته اسـت؟
در ایـن حـوزه آموزش هایـی ویـژه آتش نشـان های 

داوطلـب، اعضای گـروه دوام ثامن، تاکسـی ران ها،

اتوبوس ران هـا و... صـورت گرفـت و ۱۴۱هـزار نفـر 

در این حـوزه آموزش دیدنـد. در زمینه سرفصل های 

اولویـت دار سـازمان اتوبوس رانـی ازجملـه حفـظ 

کرامـت مسـافران سـالمند و کـودک، حفظ وسـایل 

نقلیـه عمومـی، حفـظ آرامـش عمومـی در اتوبوس،

استفاده از من کارت نیز فرهنگ سازی شد. همچنین 

در قطارشـهری پاتوق های شـهروندی، اکران های 

فرهنگی، برپایی غرفه های مناسبتی به ویژه در محرم 

و صفر و دهـه فاطمیه برپا شـد.

درباره نام گـذاری معابر، برخی می گویند 
بسـیاری از نام گذاری ها لزومی نداشـت.

دیدگاه شورای ششـم به نام گذاری معابر 
چیسـت و بـا چه هـدف و رویکـردی ایـن 
نام گذاری هـا انجـام می شـود؟ عملکـرد 

خـود را شرح دهید.
ایـن نام گذاری هـا با هـدف زنده نگه داشـتن نـام،

یاد، ایثـار و ازخودگذشـتگی شـهدای عزیـز صورت 

می پذیرد. در این دوره تاکنون شـصت لایحه شـهدا 

در کمیسـیون فرهنگی بررسـی شـده و ۷هـزار معبر 

به نـام شـهدای گران قـدر نام گـذاری شـده اسـت.

در عیـن حـال، بایـد اعـلام کنیـم که تغییرنام هـا هم 

طبق آیین نامـه نام گذاری با اولویـت تغییر نام های 

تکـراری انجام می شـود.

اینکـه حاشـیه شـهر مشـهد  باتوجـه به 
، رد ا ی فرهنگـی کـم د ها   خت سـا یر ز

در این باره چه اقداماتی انجام شده است 
و چـه رویکـردی داشـته اید؟

ازجملــه اهداف مهم شــورای اســلامی شــهر مشــهد 

ــی  ــاخت های فرهنگ ــعه زیرس ــم، توس در دوره شش

در حاشــیه شــهر اســت. بنابرایــن اقداماتــی ماننــد 

ســاخت چهــار مجموعــه قرائت خانــه و فرهنگ سرا،

ــز  ــبز و مرک ــه س ــوله های خان ــورد س ــه م ــاخت س س

ســازی  ایســتگاه بدن  ایجــاد ۳۵  چهاربــرج و 

ــردن  ــه فراهم ک ــات در زمین ــه اقدام ــی ازجمل پارک

ــر  ــلاوه ب ــت. ع ــوده اس ــی ب ــاخت های فرهنگ زیرس

ــار  ــجد با اعتب ــال۱۴۰۰ تعداد ۱۶۸مس ــن، در س ای

ــال۱۴۰۱ تعداد ۲۸۸مسجد  ۳میلیارد تومان، در س

و در ســال۱۴۰۲ تعداد ۴۸۵مســجد بهســازی و 

ــد. تجهیز ش

رئیس کمیسیون فرهنگى و اجتماعى شوراى اسلامى شهر از اولویت هاى شوراى ششم در حوزه فرهنگى مى گوید

تمرکز بر بازنمایی هویت دینی، تاریخی و فرهنگی مشهد
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ملیحه جهانبخش| مرکز پژوهش های شورای اسلامی 

شهر مشهد در راستای اهمیت و ضرورت بهره مندی 

از ظرفیـت مراکـز علمی و پژوهشـی و کمک رسـانی 

فکری به کمیسیون های تخصصی شورای اسلامی 

شـهر فعالیـت می کنـد. شناسـایی واقعیت هـای 

جدیـد و مطلوب برای چشم انداز مشـهد و تسری آن 

در بدنـه نظام شـهری، افزایـش اثربخشـی و کارایی 

فرایندهـای سیاسـت گذاری و کمـک به حاکمیـت 

تفکـر راهـبردی و آینده پژوهی در شـورای اسـلامی 

شـهر از اهداف مهم مرکـز پژوهش های شوراسـت.

مهـدی ناصحـی که سرپرسـت مرکـز پژوهش هـای 

شورای اسلامی شهر مشهد و نایب رئیس کمیسیون 

فرهنگـی و اجتماعـی شوراسـت، در ایـن گفت وگـو 

به تشریح اقدامات مهم این مرکز و مباحث فرهنگی 

و اجتماعی می پردازد.

! شـما رئیـس مرکـز  صحـی ب نا جنـا
پژوهش های شـورا هسـتید. اقدامات این 
مرکـز به چـه میـزان کاربـردی و عملیاتـی 

؟ سـت ا
بدنـه ایـن مرکز کاملا نخبگانی و کارشناسـی اسـت 

و وظایفـی که برایشـان تعریـف شـده، ایـن اسـت 

که سیاسـت شـورا را بتوانند در قالـب پژوهش های 

اشـتراک    دردسـترس بـرای اعضـای شـورا به

بگذارنـد و از آخریـن دسـتاوردهای علمـی در حوزه 

مدیریت شـهری بهره منـد شـویم. یازدهمیـن دوره 

کنفرانـس مدیریت شـهری با مشـارکت دانشـگاه 

فردوسـی و پژوهشگران نیز برگزار شد. مشاوره های 

علمـی به همـکاران بـرای تهیـه طرح هـا و لوایـح 

ازجمله این اقدامات اسـت. سـاختار ما بـرای اینکه 

بتوانیم پژوهش های راهبردی را دنبال کنیم، شاید 

کافـی نباشـد، اما اکنـون مشـارکت پژوهشـکده ها 

و دانشـکده ها را داریم و در حال انجام کار هسـتیم.

به نظـر ما مهم تریـن تکلیفـی که در مرکز پژوهش ها 

دنبال می کنیـم، پشتوانه سـازی علمی تصمیمات 

شوراسـت و در این مسـیر گام برمی داریم. جلسـات 

تخصصـی با حضـور اعضـای شـورا و کارشناسـان 

برگزار می کنیم، ارتباط خوبی با بنیاد ملی نخبگان 

داریم و بـا دانشـگاه ها پروژه های مشـترکی تعریف 

کرده ایـم که در حال انجام اسـت.

ارزیابـی شـما از ایـن دوره شـورا نسـبت 
به دوره های قبل چیست؟ قوت ها و ضعف ها 

را مطـرح کنید.
هـر دوره اقتضائات خود را دارد. شـاید مقایسـه بین 

دوره های مختلف کار صحیحی نباشد.  دردوره های 

قبـل بحران هایـی مثـل کرونـا رخ داد یا در این دوره 

محدودیـت منابـع و بدهـی داشـتیم. منتهـا اعضـا 

وقـت در شـورا در حـال پیگیـری هسـتند. تمام 

در دوره هایی توجه به زیرسـاخت ها کمتر بود و خط 

مـترو در دوره ای عقـب افتـاد. با توجـه به اینکه یکی 

از موضوعات مهم مدیریت شهری قطارشهری و مترو 

اسـت، در این دوره توجه ویژه ای به این موضوع شد.

شاید در برخی دوره ها به توسـعه فرهنگی یا مسائل 

حاشـیه شـهر توجه نشـده بود که در این دوره اتفاق 

افتـاد. توسـعه زیرسـاخت های ورزشـی، موضـوع 

زیباسـازی شـهری، سـاخت پل دهرود، آزادسـازی 

پـادگان، احـداث بوسـتان ها و پل ها و... جـزو نقاط 

قـوت این دوره از شوراسـت. آنچه اهمیـت دارد، این 

اسـت که شـیب خدمـت را به سـمت حاشـیه شـهر 

بردیـم. در زمینـه ضعف نیـز بایـد بگویم که در شـورا 

با حـوادث قهـری روبـه رو شـدیم. در مسـئله تفاوت 

دیدگاه ها شاید می توانستیم نگاه وحدت بخش تری 

در مسائل بین اعضای شورا داشته باشیم و اختلافات 

را درونـی حـل می کردیـم و به بیـرون نمی رفـت. من 

از مـردم عذرخواهـی می کنـم. زیـرا ایـن اختلافات 

جایـش در رسـانه نبـود. در چنیـن وضعیتـی مـردم 

کارهـای مثبـت را نمی بینند.

توجه به ارتقای زیرساخت های اجتماعی 
و فرهنگی از تأکیدات شـورای ششم بود.

در حـوزه فرهنگـی و اجتماعـی شـورای 
ششـم چه حرفـی برای گفـتن دارد؟

در ابتـدای ورود به شـورا حـوزه معاونـت فرهنگـی 

در جایگاه خودش قرار نداشت. بنابر دلایل مختلف 

مدیریت شـهری در موضـوع فرهنگـی دچار چالش 

بود. با توجه به سـابقه ای که اعضای شـورای ششـم 

در زمینـه فرهنگی دارنـد و مطالبـات فرهنگی مردم 

و اینکـه شـهر نیـز در ایـن حوزه مسـائل و مشـکلاتی 

داشت، گام اول سیاست گذاری، اقدامات فرهنگی 

بـود. در ایـن راسـتا کمیسـیون فرهنگـی اقدامـات 

متعـددی انجـام داد ازجملـه؛ پیش بینـی تشـکیل 

قرارگاه اجتماعی که جزو اولویت های اساسی بود،

ایجاد باشگاه های مخاطب محور، توسعه مخاطبان 

فعالیت های فرهنگی، تولیدات محتوایی متناسب 

با اوضـاع جامعـه و عبـور از اینکـه سـازمان فرهنگی 

ما فقط یک سـازمان مناسـبتی اسـت و فقـط در ایام 

مناسـبت ها فعالیـت می کند، طراحـی برنامه های 

راهـبردی، توسـعه زیرسـاختی فرهنگـی و برگزاری 

برنامه هـای فاخـر و بین المللـی در حـوزه فرهنگـی 

با توجـه به شـعار مدیریت شـهری در شـورای ششـم 

که «مشهد الرضا(ع) جهان شهر برکت و کرامت» است.

واسـپاری امور به مردم در حوزه های مختلف و جلب 

مشارکت ها نیز جزو اولویت ها بود. یکی از اتفاقات 

مهم در حوزه فرهنگی بازگشت جایگاه فرهنگی 

در حوزه شهرداری بود.  بسیاری از حوزه فرهنگی 

جدا شـده بودنـد. با توجـه به اینکـه حوزه های 

فرهنگـی و اجتماعی کاملا تخصصی اسـت،

جداشـدن نیروهـای فرهنگـی ضربه بسـیار 

سـنگینی به ایـن حـوزه زده بـود، امـا در ایـن 

دوره اتفاقـات خوبـی رقم خورد.

یکی از شعارهای شورای ششم حمایت 

از مسـاجد بـرای توسـعه امـور فرهنگـی 
و حل و فصل مشکلات شهروندی و تعامل 
با مدیریت شهری است. شاخص های این 

حمایت چه مواردی اسـت؟
ــوری  ــگاه مح ــک پای ــوان ی ــجد به عن ــوع مس موض

در محــلات موضــوع و مســئله مطالعه شــده قدیمی 

اســت. رویکرد توســعه مــا محله محور اســت. محلات 

به عنوان رکن شــهر مطرح هستند. بحث های بسیار 

و متفاوتــی در ایــن زمینــه انجــام شــد. اجماع بــر این 

ــن دوره  ــند. در ای ــور باش ــد مح ــاجد بای ــد که مس ش

مســجدمحوری را نه فقــط در حوزه هــای فرهنگــی،

بلکــه در شهرســازی و خدمات شــهری و حوزه هــای 

مختلــف حقوقــی و... پیش بینــی کردیــم و طــرح 

مســجدمحوری به تصویــب شــورا رســیده و در حــال 

پیگیــری اســت. مــا در ذیــل موضــوع طرح هــای 

زودبازده که جزو افتخارات این دوره اســت، موضوع 

بازسازی مســاجد، نماسازی مســاجد و تجهیز آن ها 

را مدنظر قرار دادیــم. اتفاقات درخورتوجهی در این 

حــوزه افتاده اســت.

در دوره اخیـر پیگیـری بـرای توسـعه 
خواهرخواندگی با شـهرهای دیگر کشور 
نیز در دسـتورکار بوده است. چه همکاری 
ملموس و متقابلی میان شهرداری مشهد 

و شـهرهای دیگـر رقـم خـورده اسـت؟
البتــه ایــن موضوعــی اســت که تشریفاتــی دنبــال 

می شــد و همین الان هم با چند شــهر خواهرخوانده 

هســتیم. رویکــرد ما ســامان دهی بحث دیپلماســی 

شــهری اســت. مرکــز ارتباطــات شــهری بــر اســاس 

تعلقــات منطقــه ای، مذهبــی، فرهنگــی، تاریخــی 

و تمدنــی خواهرخواندگی هــا دنبــال می شــود.

به نظــر می رســد بیشــتر از اینکــه از لحــاظ شــکلی 

وارد ایــن بحــث شــویم که البته ضرورت خــود را دارد،

بایــد به ســمت نگاه هــای راهــبردی و همکاری های 

بین بخشــی بیــن شــهرهای مختلــف برویــم. با توجه 

به اینکه مشــهد در حوزه های فنی، خدمات شهری،

ــد  ــاوا پیــشرو اســت، بای فضــای ســبز، فرهنگــی و ف

ایــن خواهرخواندگی ها به عقــد قراردادهایی برای 

همکاری ها منجر شــود و سیاســت ما در دوره ششــم 

توســعه ایــن همکاری هاســت.

عضو شورا و رئیس مرکز پژوهش هاى شوراى اسلامى شهر مشهد از پیشینه مصوبات شورا مى گوید

پشتوانه علمی تصمیمات شورا با مرکز پژوهش ها
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کل روابط عمومى  بــهســفارش: اداره
شــهردارى مشــهد بینالملل امــور و

علیرضـا ظهیری |  در گوشـه وکنار شـهر پروژه های ریز 

و درشت عمرانی به کوشش مدیریت شهری در حال 

اجراسـت که مردم برخـی از آن ها مانند سـاخت پل 

را می بینند و برخی دیگر مانند ابرپروژه قطارشهری 

در زیـر زمیـن در حال اجراسـت. همـه ایـن پروژه ها 

که اکنون در شهرمان در حال اجراست و پروژه هایی 

که قرار اسـت امسال آغاز شـوند، براساس مصوبات 

شـورای اسـلامی شـهر اجرایی شده اسـت و خواهد 

شد و مصوبات مختلف شورا برای پروژه های عمرانی 

یا تأمین ناوگان اتوبوس رانی در کمیسیون تخصصی 

این حوزه یعنی کمیسیون عمران، حمل ونقل و ترافیک 

چکش کاری و بررسی شده است. مجید نژادحسین 

که در یک سـال گذشته ریاسـت کمیسیون عمران،

حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر را بر عهده 

داشـته اسـت، در گفت وگو با شـهرآرا دربـاره آخرین 

وضعیـت اجرایی شـدن مصوبـات ایـن کمیسـیون 

و مصوبـات شـورای اسـلامی شـهر مشـهد در حـوزه 

عمـران، حمل ونقل و ترافیک می گوید.

با نگاهی به کارنامه شورای ششم، بفرمایید 
چه پروژه هایی برای مردم در مشهد به ثمر 

رسیده است؟
هـای سـنواتی ماننـد پـروژه  برخـی پروژه 

دوربرگردان غیرهم سطح شـهیدمیرزایی 

و تعریض پل دهرود که عملیات اجرایی شان 

از گذشته شروع شده بود، در سال گذشته 

و در مدت پنج تا شش ماه به سرانجام رسید 

و اکنون این پروژه ها در حال بهره برداری 

اسـت. همچنیـن در سال۱۴۰۲ شـاهد 

اتفاقـات خوبی در حوزه سـاخت 

یـم  د ی بو شـهر ر قطا

و در این سـال عملیات 

حفـاری بخـش غربـی 

مـت  ما ا   ز ا  ۳ خط

امیریـه آغاز شـد. تا 

در کنار این موضوع،

تسـت  ت  عملیـا

نخسـت    ز گـرم فا

خط۳ مترو مشهد 

از میـدان شـهدا 

فروردیـن  (ع) در  رضـا پایانـه مسـافربری امام    تا

امسـال انجـام شـد. خوشـبختانه همـکاران مـا 

در مدیریت شـهری با تـلاش شـبانه روزی به دنبـال 

ایـن هسـتند که فاز نخسـت خط۳ مـترو تا پایـان 

شـهریور یا مهرماه امسـال آماده مسـافرگیری شود.

عملیـات عمرانی چند پروژه دیگـر مانند تعریض پل 

سرخس و شـهرک شـهیدباهنر، عملیات ساخت دو 

چپ گرد در میدان شهیدفهمیده و پل متصل کننده 

تقاطـع خیـام  خیام شـمالی به خیام جنوبـی در 

و عملیـات اتصال تقاطـع انقلاب اسـلامی به بولوار 

نماز در سال۱۴۰۲ آغاز شد.عملیات ساخت تقاطع 

غیرهم سطح شهیدهریری و احداث دسترسی سوم 
و چهارم تقاطع مصلی با نام بولوار قمربنی هاشم(ع)

در سـال گذشـته روند خوبی داشـت و ایـن دو پروژه 

که در یـک مسـیر هسـتند، تا انتهـای خـرداد آمـاده 

بهره بـرداری خواهد شـد.

گسترش حمل ونقل همگانی در راستای 
کاهش ترافیک برای کلان شــهر مشــهد 
ضروری اســت. در این باره شورای ششم 

چه حرفی برای گفتن دارد؟
سـال گذشـته در حـوزه صـدور مجـوز بـرای 

خریـد اتوبـوس اتفاقـات خوبـی رخ داد 

و شـورای اسـلامی شهر مشـهد مجوز 

خریـد ۴۵۰دسـتگاه اتوبـوس جدیـد 

را بـرای شـهرداری صـادر کـرد تا بـا 

افزوده شـدن ایـن تعـداد اتوبـوس 

به ۱۷۷۰دسـتگاه اتوبـوس کنونـی 

سـازمان اتوبوس رانـی، سرفاصلـه 

زمانی رسـیدن اتوبوس 

ه  یســـــتگا ا   به

کاهش یابـد. در این راسـتا به تازگـی از شرکت عقاب 

افشـان بازدیـد کردیم. مدیریت شـهری مشـهد برای 

تأمین ۱۳۰دسـتگاه میدل باس با این شرکت قرارداد 

داشـت که سـی دسـتگاه در گذشـته آمـده بـود، امـا 

به دلایل مختلف امـکان ورود بقیه این میدل باس ها 

به مشـهد وجود ندارد. به همین دلیل قرار شـده است 

به جای این میدل باس ها ۵۹دستگاه اتوبوس تحویل 

شـهرداری مشـهد شـود و به صـورت متوسـط تا پایان 

تیرمـاه هـر مـاه ۱۰تا۱۵ دسـتگاه اتوبـوس به سـامانه 

اتوبوس رانـی مشـهد افـزوده خواهد شـد. همچنین 

براسـاس قـرارداد دیگـری که به پیمانـکار هـم ابـلاغ 

شـده اسـت، صد دسـتگاه اتوبوس تحویل شهرداری 

خواهد شـد. درباره این قـرارداد نیـز در مرحله بازدید 

از اتوبوس هـا هسـتیم تا امـکان واردات فراهم شـود.

جناب نژادحسین! برای سال پیش رو در زمینه 
اجرای پروژه های عمرانی و حوزه حمل ونقل 

چه قول هایی به مردم می دهید؟
یکی از پروژه هایی که امسال در دست خواهیم گرفت،

ساخت تقاطع چندسطحی میدان امام حسن(ع) است 

تا با این تقاطع بولوار شــهیدفخرایی به شاهد به هم 
متصل و از طریق زیرگذر دو طرف بزرگراه امام علی(ع)

نیز به هم متصل شــود. همچنین امسال چند پروژه 

دوربرگردان در بزرگراه پیامبراعظم(ص) و ساخت تقاطع 

شــاهنامه به بزرگراه پیامبراعظم(ص)، ســاخت چند 

دوربرگردان در بزرگراه آیت ا... هاشمی رفسنجانی 

و البته ســاخت تقاطع غیرهم سطح مشهد-طرقبه- 

شــاندیز را که عملیاتی بین شهری و مطالبه مردمی 

است، در دستورکار داریم.

اتصال بولـوار خیـام و ابوطالب به کنارگذر شـمالی 

به صورت فاز به فاز نیز در دسـتورکار اسـت.

در دوره ششــم  یکــی از مســائلی کــه 
مدیریت شــهری بر آن تأکید شد، این بود 
که هیچ پــروژه ای بــدون مطالعه اجرایی 
نشود. آیا این اتفاق رخ داده و اکنون همه 
پروژه های مدیریت شهری دارای مطالعه 

است؟
همه پروژه هایی که از سوی شورا در بودجه آمده، با نظر 

مدیریت شــهری بوده است و ما به این سمت حرکت 

کردیم که شورای اسلامی شهر از پیش خود پروژه ای 

را مصوب نکند. خوشبختانه اکنون همه پروژه های 

شهر مشاور دارد و حتی اسناد برخی از این پروژه ها 

ارائه شده و قرار بر این است تا خرداد یا تیرماه امسال 

اسناد چند پروژه دیگر نیز تهیه شود.

شورای ششم شهر مشهد در طول ۲٫۵سال 
گذشــته از عمرش چقدر توانســته است 
به وعده های خود در حوزه عمرانی جامه 

عمل بپوشاند؟
در هـر دوره شـورای اسـلامی شـهر برخـی پروژه هـا 

از ادوار گذشـته به جـای مانـده اسـت و ابتـدا بایـد 

ایـن پروژه هـا تعیین تکلیـف شـود. به همیـن دلیـل 

در ابتـدای کار شـورای ششـم پروژه هـای مانـده 

از دوره پنجـم تعیین تکلیـف شـد. همچنیـن سـعی 

خواهیـم کـرد پروژه هایـی که در این دوره آغاز شـده 

اسـت در همیـن دوره تمـام شـود، امـا طبیعی اسـت 

که برخـی پروژه هـا نیـز بـرای شـورای هفتـم باقـی 

خواهـد مانـد. در ایـن دوره اتفاقـات بزرگـی ماننـد 

صـدور مجـوز بـرای تأمیـن ۴۵۰دسـتگاه اتوبـوس 

و تسـت گـرم فاز نخسـت خط۳ مـترو انجـام شـده 

اسـت. حتـی در ایـن دوره به موضـوع تأمین شـصت 

دسـتگاه واگـن خـط یـک که بایـد در گذشـته انجام 

می شـد، پرداخته شـد. حفاری خطوط قطارشهری 

مشـهد نیـز تا انتهـای سـال۱۴۰۴ به پایان خواهـد 

رسید. همچنین مسافرگیری فاز نخست خط۳ مترو 

در همیـن امسـال پیش بینی شـده اسـت.

یکی از مسائل مهم در موضوع قطارشهری،
موضوع تأمین مالی این ابرپروژه اســت.

در این باره چه تدابیری اندیشیده اید؟
باوجـود اینکـه نیم نگاهـی به کمک هـای دولتـی 

داریـم، درمجمـوع به ایـن جمع بنـدی رسـیده ایم 

که بایـد خودمـان در موضـوع قطارشـهری همـت 

کنیـم و منتظـر دولـت نباشـیم. زیـرا اگـر بخواهیـم 

منتظر کمک دولت باشـیم، پروژه به تعویق می افتد.

در همیـن راسـتا موضـوع اوراق مشـارکت در حـال 

انجـام اسـت. رویکردمـان این اسـت که فاز نخسـت 

خـط۳ در موعـد مقـرر در اختیـار زائـران و مجاوران 

بـارگاه رضـوی قـرار گیرد.

رئیس کمیسیون عمران، حمل ونقل و ترافیک شوراى اسلامى شهر از توجه به پروژه هاى شهرى مى گوید

تحول در طرح های عمران برای توسعه مشهد

چه پروژه هایی برای مردم در مشهد به ثمر 
رسیده است؟

هـای سـنواتی ماننـد پـروژه  برخـی پروژه 

دوربرگردان غیرهم سطح شـهیدمیرزایی 

و تعریض پل دهرود که عملیات اجرایی شان 

از گذشته شروع شده بود، در سال گذشته 

و در مدت پنج تا شش ماه به سرانجام رسید 

و اکنون این پروژه ها در حال بهره برداری 

 همچنیـن در سال۱۴۰۲ شـاهد 

اتفاقـات خوبی در حوزه سـاخت 

یـم  د ی بو شـهر ر قطا

و در این سـال عملیات 

حفـاری بخـش غربـی 

مـت  ما ا   ز ا  

امیریـه آغاز شـد. تا 

در کنار این موضوع،

تسـت  ت  عملیـا

نخسـت    ز گـرم فا

 مترو مشهد 

از میـدان شـهدا 

چه حرفی برای گفتن دارد؟
سـال گذشـته در حـوزه صـدور مجـوز بـرای 

خریـد اتوبـوس اتفاقـات خوبـی رخ داد 

و شـورای اسـلامی شهر مشـهد مجوز 

۴۵۰خریـد ۴۵۰خریـد ۴۵۰دسـتگاه اتوبـوس جدیـد 

را بـرای شـهرداری صـادر کـرد تا بـا 

افزوده شـدن ایـن تعـداد اتوبـوس 

به ۱۷۷۰دسـتگاه اتوبـوس کنونـی 

سـازمان اتوبوس رانـی، سرفاصلـه 

زمانی رسـیدن اتوبوس 

ه  یســـــتگا ا   به


